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سرمقاله

توسعه تجارت 
با رمزارزها

موضــوع واردات کالا با رمز 
ارزهــا از مدتها قبل مطرح 
بــوده و موضــوع جدیدی 
نیست. این موضوع مربوط به 
رمز ارزهایی می شود که قانونی بوده و اجازه واردات 
دارند. یعنی رمز ارزهایی که با مجوز استخراج می 
شوند و می توانند در واردات کالا از آن استفاده کنند. 
در حال حاضر هم برخی از این رمز ارزهایی که به 
صورت قانونی اســتخراج می شوند واردات کالا را 
انجام می دهند. بنابراین موضوع جدیدی مطرح 
نشده اســت. اما تعداد این رمز ارزهایی که مجوز 
واردات دارند و قانونــی فعالیت می کنند محدود 

است. البته کسانی...

  یوسف کاووسی، کارشناس 
اقتصادی 
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بازار ۲.۵ میلیارد دلاری 
پتروشیمی برای 

دانش بنیان ها

پای ارز دیجیتال به تجارت رسمی باز شد

مجوز بانک مرکزی برای واردات با رمزارز
صفحه3
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معامله  خانه، خودرو، طلا
ارز  و  رمزارز  مشمول  مالیات  شد

با تعیین   شروط   از   سوی   مجلس ؛

معاون علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیان 
رئیس جمهور با اشاره به هدف گذاری برای ۲ برابر 
شدن صادرات محصولات پتروشیمی تا پایان برنامه 
هشتم توسعه، گفت: در اواخر سال ۱۴۰۱ تعریف 
۱۰ ابرپروژه پیشران در صنعت پتروشیمی انجام 
شد.  »روح الله دهقانی فیروزآبادی« در مراسم افتتاح 
چهاردهمین همایش بین المللی صنعت پتروشیمی 
با اشاره به اینکه هر کشوری مزیت های ویژه ای دارد 
و برای توسعه پایدار باید به این فرصت ها توجه شود، 
افزود: هر کشــور ظرفیت صنعت و اقتصاد خاص 
خودش را دارد. بزرگترین صنعت اقتصادی و اقتدار 
ایران صنعت نفت است. ایران در ذخایر نفتی یکی از 
کشورهای برتر جهان است و مسیر اقتصاد دانش 
بنیان کشور که مورد تاکید رهبر انقلاب است، یکی 
از راه هایش از صنعت نفت می گذرد. دهقانی با تاکید 
بر اینکه برنامه ریزی ویژه باید در این عرصه وجود 
داشته باشد، گفت: همه چیز در تکمیل زنجیره ارزش 
نهفته اســت. در نقاط پایین دستی زنجیره ارزش 
سخت افزار کمرنگ شده و ارزش افزوده های چند 
ده برابری ایجاد می شود. معاون رییس جمهوری 
با اشاره به اینکه خام فروشی نفت و گاز زیان است، 
ادامه داد: در زنجیره های میانی سود ۲۰۰ درصدی 
ایجاد می شــود اما در پایان زنجیره ارزش آفرینی 
واقعی با سود هزار درصدی ایجاد می شود. وی تاکید 
کرد: بیش از ۸ هزار شــرکت توسعه تکنولوژی در 
کشور وجود دارد که توان تولید هر دانش فناوری را 
دارند و ۲۵۰ فناوری برجسته در صنعت پتروشیمی 
که وجود دارد در کشــور قابل تولید است. دهقانی 
گفت: وصل کردن سرشــاخه های دانش بنیان به 
جریان ایجاد ارزش در صنعت پتروشیمی در دستور 
کار است. وی با اشاره به اینکه ایران با تمام توان در 

تحقق اقتصاد دانش بنیان...

اجتماعی

شهردار تهران دومین نشست خبری خود را برگزار 
و به تشریح عملکرد ۲۰ ماهه شــهرداری تهران 
پرداخت. علیرضا زاکانی شــهردار تهران نشست 
خود را در مجموعه باغ هنر واقع در اراضی عباس 
آباد پیرامون اعلام آخرین برنامه ها و تشریح عملکرد 
شهرداری در ماه های گذشته برگزار کرد. وی با بیان 
اینکه دقیقا امروز ۲۰ مــاه از حضورم در مجموعه 
شــهرداری تهران می گذرد، گفت: باید در جلسه 
امروز پیرامون عملکردمــان صحبت کنیم و هم 

افق های فراروی مدیریت شهری را بیان کنیم.
شــهردار تهران با بیان اینکه اگر ما یک سه گانه را 
مد نظر قرار دهیم باید بگویم که این سه گانه، شهر، 
شهروند و مدیریت شهری مد نظر ما است و گفت: 
خدمتگزاری مدیریت شهری به مردم سبب افزایش 
رضایت آنها و توسعه شهر می شود و ما این مسئله را 
قبول داریم. شهردار تهران همچنین به مشکلات 
ترافیک، آلودگی هوا و بد مسکنی در پایتخت اشاره 
کرد و با بیان اینکه ما یک میلیون کمبود مسکن در 
تهران داریم و شرایط به سمتی رفته بود که مردم به 
مهاجرت معکوس فکر می کردند، افزود: بیشترین 
مهاجرت از تهران در سال ۱۴۰۰ به استان البرز بود 
که این رقم اسفناک است. وی با بیان اینکه در آستانه 
یک حرکت بزرگ هســتیم و برای ۲۰ ماه گذشته 
خدمت مان پاسخگو هســتیم، اظهار کرد: ما از هر 
تهدیدی فرصت ساختیم به شکلی که بدهی های 
شهر به اهرم تغییر شهر تبدیل شد و از آن فرصت 
ساختیم. سال گذشــته ۶۸ درصد افزایش صدور 

پروانه در حوزه بافت فرســوده را تجربه کردیم که 
بسیار نویدبخش است. علیرضا زاکانی پس از بیان 
عملکرد شهرداری تهران طی این ۲۰ ماه به سوالات 
خبرنگاران پاســخ داد و در پاســخ به اولین سوال 
خبرنگاری در خصوص سرانجام بزرگراه سازی در 
تهران، گفت: ما تهران را به سمت شهری انسان محور 
از طریق مناسب سازی مسیرها که تردد کمتر باشد، 
پیش می بریم و در نظر داریم با توسعه هوشمندسازی 
ســفرها را کاهش دهیم. وی با بیان اینکه امروز در 
تهران دو بزرگراه و یک آزادراه در حال ساخت است، 
گفت: بزرگراه شهید شوشتری از بزرگراه رستگار تا 
یاسینی تکمیل کننده رینگ شرقی تهران است و 
بال غربی بزرگراه یــادگار امام نیز در تفاهمی که با 
وزارت دفاع و ارتش صورت گرفت عملیات اجرایی 
آن آغاز شده و در یک مدت زمان مشخص به بهره 
برداری می رسد و همچنین پروژه شهید بروجردی 
در منطقه ۱۸ نیز فاز اول آن در سال جاری افتتاح 
می شود. شهردار تهران افزود: بر اساس مبالغ سال 
گذشته تکمیل بزرگراه شوشتری به ۶۰۰۰ میلیارد 
تومان، یادگار امام به ۲۵۰۰ میلیارد تومان و تکمیل 
بزرگراه شهید بروجردی به ۱۰۰۰ میلیارد تومان 
احتیاج دارد که احتمالا این اعداد افزایش می یابد. 
وی افزود: ساخت تونل شهید متوسلیان نیز در حال 
برگزاری مناقصات است اما دقت داشته باشید که 
تکمیل تونل شهید متوسلیان به ۳۰ هزار میلیارد 
تومان اعتبار احتیاج دارد و همچنین آغاز مطالعات 

رینگ شمالی تهران شروع شده است.

رئیس مرکز پزشکی حج و زیارت هلال احمر با اشاره 
به اینکه برای تمتع امسال ۲۳۰۰ زائر ایرانی بالای ۸۰ 
سال داریم، گفت: تمهیدات گسترده ای برای حفظ 

سلامت زائران در نظر گرفته شده است.
اعزام زائران حج تمتع کشــور از سوم خردادماه آغاز 
می شــود و زائران در قالب گروه های کاروان مدینه 
اول و مدینه دوم به این سفر معنوی مشرف خواهند 
شد. امسال نخستین حج تمتع بدون محدودیت با 
وجود ادامه شیوع کرونا در برخی از کشورهای جهان 
است. مرکز پزشکی حج و زیارت هلال احمر عهده دار 
همه مسائل بهداشتی و درمانی زائرین ایرانی در سه 
کشور زیارتی عربستان، عراق و ســوریه است. این 
مرکز با جذب و بهره گیری از کادر بهداشتی و درمانی 
مجرب کشور در سطوح مختلف با ایجاد بیمارستان و 
درمانگاه های عمومی و تخصصی در کشورهای هدف 
به زائرین ایرانی این کشــورها خدمات بهداشتی و 
درمانی ارائه می کند. سیدعلی مرعشی رئیس مرکز 
پزشــکی حج و زیارت هلال احمر در حاشیه بازدید 
از خبرگزاری مهر به پرسش های خبرنگاران درباره 
موضوعات مختلف در زمینه تمهیدات در نظر گرفته 

شده این مرکز ویژه حج تمتع توضیحاتی ارائه داد. 
جزئیات این مصاحبه به شــرح ذیل است: انتخاب 
پزشکان و کادر درمان پروسه طولانی داشته و از قبل 
به اطلاع کادر درمان شــاغل رسیده است بر اساس 
فراخوانی که از طریق ســایت مرکز پزشکی حج و 
زیارت انجام گرفت ثبت نام پزشــکان محقق شد و 
امسال ۷۰ درصد از نیروهای کادر درمان افراد باتجربه 
ای که پیش از این جهــت ارائه خدمات به حج اعزام 
شده اند هستند و ۳۰ درصد نیروهای جدیدند تا برای 
سال بعد دارای تجربه شوند و از طرفی تیم پزشکی 
میانگین سنی آنها در حال افزایش است و نیاز بوده 

پزشکان جدیدی را امسال اعزام کنیم.
همچنین به طور مثال پرستاران سال اولی امسال زیر 
۴۰ سال و پرســتاران باتجربه زیر ۵۰ سال هستند، 
همچنین مجموع کادر درمان حدود ۴۰۰ نفر است 
که در کل ایام حج در مکه، مدینه و ایام تشریق حضور 
دارند. این در حالی است که سال های گذشته برای هر 
۳۰۰ نفر زائر یک پزشک مشرف می شد ولی امسال 
طرز معاینات را تغییر دادیم تا با حداقل نیرو و بدون 

آسیب به خدمات، بهترین اقدامات را انجام دهیم.

خانه باغ دکتر محمدعلی اسلامی ندوشن در صدرآباد 
ندوشــن همزمان با اولین ســالگرد درگذشت این 
نویسنده صاحب نام در فهرســت آثار ملی کشور به 
شماره ۳۳۹۲۶ ثبت ملی شــد. موسسه مردم نهاد 
فرهنگی و اجتماعی اندیشــه روشــن با اعلام خبر 
ثبت ملی این باغ، در متنی که در اختیار ایســنا قرار 
داده عنوان کرده است: این میراث ارزشمند تاریخی 
و طبیعی را  اسلامی ندوشن پیش از درگذشتش به 
منظور تاسیس باغ فرهنگ و هنر به موسسه مردم نهاد 

فرهنگی و اجتماعی اندیشه روشن اهدا کرده بود.
آن نیک مرد فرهنگ گستری که در همه عمر با قلم 
توانا و اندیشه های روشــن خویش، فرهنگ و ادب 
این سرزمین را باغبانی می کرد، در سال هایی که به 
حکم طبیعت و ناتوانی جسمی بازنشستگی قلمی 
خود را می گذراند همچنان در اندیشــه خیرخواهی 
فرهنگی این دیار بود و از این رو با هدیه باغ باطراوت 
و پرُخاطره ای که برگ های رنگین و پرشور نوجوانی 
کتاب »روزها«ی زندگی اش در آن ورق خورده بود، 
فرهنگ یاوران دیار آباء و اجدادی خویش را در تاسیس 

باغ فرهنگ و هنر یاری داد.
اسلامی ندوشن سال ها پیش تر نیز با اهدای خانه  پدری 
خود به فرهنگِ ندوشن و به کمک همسر دانشور خود 
خانم دکتر شیرین بیانی زمینه تاسیس خانه فرهنگ 
این شهر کوچک تاریخی را فراهم کرد که دربردارنده 

کتابخانه، نگارخانه و سالن آمفی تئاتر است.
اما این خانه باغ ده هزار متری که از عمارتی کهنسال 
نیز برخوردار اســت در صدرآباد ندوشن واقع است 

که قصبه ای اســت در ۱۰کیلومتری ندوشن و ۲۰۰ 
سال پیش توسط ملانظرعلی ملقب به  شیخ الاسلام 
جد پدری دکتر اســلامی بنیان گذاشته شده است. 
شیخ الاســلام روحانی متعین و سرشناسی بود که 
وزیر و مشاور ظل السلطان پسر ناصرالدین شاه - حاکم 
اصفهان - محسوب می شــد و چون ظل السلطان به 
تحریک انگلیسی ها و مشورت با حسین قلی خان، 
یکی از رؤسای بختیاری، تصمیم گرفت با پدر خود، 
ناصرالدین شاه قاجار بجنگد، ملانظرعلی ندوشنی 
او را از این کار منع کرد. هنگامی که ناصرالدین شــاه 
به این واقعه اطلاع یافت به ظل السلطان دستور داد 
که »یا سر خودت یا حسین قلی خان را می فرستی«. 
ظل الســلطان از ترس پدر سر حســین قلی خان را 
فرســتاد. پس از عزیمت ظل الســلطان به تهران، 
ناصرالدین شاه دستور داد تا چشــمان او را از حدقه 
بیرون آورند، ولی با میانجیگری ملا نظرعلی، شاه قاجار 

از این کار منصرف شد.
اما این باغ و عمارت موسوم به باغ برجی متعلق به جد 
مادری اسلامی ندوشن ملّا محمد امام جمعه بود که 
هرچند به امامت جمعه و جماعت شناخته می شد اما 
کمتر به این کسوت درآمده و بیشتر در قامت روحانی 
اهل شعر و سلوک شهرت داشت و برخی از مراثی نغز 
و عرفانی او سال ها در عزاداری سنتی ندوشن خوانده 
می شد. او به برزگری اشتغال داشت و فرزندانش؛ حاج 
عبدالرضا و بی بی سلطان و بی بی خاور دایی و خاله و 
مادر اسلامی ندوشن نیز هریک به گونه ای در علایق 

ادبی و عرفانی از تأثیر پدرشان برکنار نمانده بودند.

با حضور رئیس جمهور در شــرکت مپنا موتور 
کامــلا ایرانی هواپیما ســاخته شــده در گروه 
صنعتی مپنا با موفقیت آزمایش شد. به گزارش 
پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، همزمان 
بــا روز کارگر آیت الله ســید ابراهیم رئیســی 
رئیس جمهور در شــرکت مپنا حضور یافت و از 
نمایشگاه دســتاوردهای فناورانه گروه مپنا در 
بخش نیروگاه های حرارتی و تجدیدپذیر، نفت 
و گاز، حمل و نقل ریلی، ســرویس و تعمیرات 
اساسی، موتورهای هوایی، برقی سازی خودرو، 
هوشمندســازی، صنایع انرژی بر، بهداشت، آب 

و... بازدید کرد.
در جریان بازدید رئیس جمهــور از مرکز پایش 
وضعیــت نیروگاهی مپنا، راهــکار دانش بنیان 
گروه مپنا در حوزه انقلاب صنعتی چهارم با نام 
مپنامایند از سوی مســئولان این گروه صنعتی 
ارائه و تشریح داده شــد. مپنامایند راهکاری در 
جهت جمع آوری، ذخیره سازی و مدیریت برخط 
داده هاست. با اتصال نیروگاه ها و سایر صنایع به 
این پلتفرم و اپلیکیشن های هوش مصنوعی و با 
پردازش کلان داده، افزایش بهره وری و راندمان 

در صنایع اتفاق خواهد افتاد.
همچنین با حضور رئیس جمهــور موتور کاملا 

ایرانی و نیز سیســتم کنترل موتــور هوایی که 
به روش مهندســی معکوس توسط متخصصان 
گروه صنعتی مپنا ساخته شده است، با موفقیت 
آزمایش شد. رئیســی همچنین از توربین گاز 
پیشــرفته کلاس F تمام ایرانــی تولید برق که 
قطعات پیشــرفته و هایتک آن در شرکت مپنا 
و زنجیره تامین قطعات، در داخل کشور ساخته 

شده، بازدید کرد.
وی همچنین از لوکوموتیو MAP۲۴ که محصول 
طراحی و ســاخت متخصصان گروه مپنا است 
بازدید کرد. بخش مهمی از تجهیزات اصلی این 
لوکوموتیو از جمله سیستم کنترل، بوژی، ترمز، 
شاسی، بدنه و… در کارخانجات گروه مپنا تولید 
و تلاش شده اســت که از ظرفیت ها و پتانسیل 
شــرکت های داخلی در تأمیــن دیگر قطعات و 

تجهیزات مورد نیاز استفاده شود.
رئیس جمهور در جریان این بازدید بر تامین نیاز 
کشــور به لوکوموتیو با اولویت تولیدات داخلی 
و همچنین اســتفاده از ظرفیت مرکز آموزش 
لوکوموتیورانی این شرکت تاکید کرد. رئیسی در 
ادامه از سیستم محرکه خودروهای برقی اعم از 
اتوبوس، سواری و باری که تمام اجزای آن توسط 

گروه مپنا طراحی و تولید شده بازدید کرد.

ســخنگوی وزارت خارجه گفت: جمهوری اسلامی 
ایران در افغانستان و تحقق حق آبه رودخانه هیرمند به 
طور جدی پیگیر موضوع است و جزو موضوعات ثابت 

گفتگوهای ما با طرفهای افغانستانی است.
به گزارش ایرنــا، ناصر کنعانی ســخنگوی وزارت 
امورخارجه در نشســت خبری در جمع خبرنگاران 
اظهار داشت: امروز دوشنبه بر اساس تقویم روز جهانی 
کار و کارگر است و این روز را به همه قشر زحمت کش 
کارگر تبریک و تهنیت عرض میکنم. کارگران برای ما 
عزیز هستند که در همه اجزای زندگی ما معیشت ما 
نقش مهمی دارند و ما قدردان زحمات این عزیزان 
هســتیم و این روز را که برای تجلیل عزیزان کارگر 
اســت را گرامی میداریم و به آنها تبریک و تهنیت 

عرض میگوییم.
وی ادامه داد: سه شنبه سالروز شهادت علامه استاد 
مرتضی مطهری اســت و به این شــهید گرانقدر از 
شهدای والامقام جمهوری اسلامی ایران درود و سلام 
می فرستیم و یادش را گرامی میداریم. همچنین در 
مناسبات سالروز شهادت شهید مطهری که روز معلم 
اســت این روز را به همه معلمان عزیز و آموزگاران 
و گرانقدر فرهنگیان ســخت کوش که تربیت نسل 
عزیزان ما و کودکان و نوجوانان و جوانان ما اســت را 

تبریک و تهنیت می گوییم.
سخنگوی وزارت خارجه گفت: خلیج فارس بخشی 

از هویت تاریخی و فرهنگی مشترک منطقه است. 
جمهوری اســلامی ایران تقویت روابط همسایگی 
با کشــورهای حوزه خلیج فارس را مهمترین عامل 
دستیابی به امنیت مشترک می داند و سیاست اصولی 

ایران اول همسایگان است.
کنعانی در ادامه در پاسخ به سؤالی در مورد پیگیری 
حق آبه هیرمند اظهار داشــت: ایــن موضوع جزو 
مطالبات ملت ایران از دولت و دســتگاه دیپلماسی 
و دســتگاه های دست اندرکار اســت. حق آبه ایران 
از  رودخانه هــای مشــترک به صورت عــام مورد 
توجه و اهتمام دولت و دســتگاه دیپلماسی است. 
رئیس جمهور بر ضرورت پیگیــری حق آبه ایران از 
رودخانه های مرزی تأکیــد دارد. حق آبه نه فقط در 
بحث افغانستان بلکه در مذاکرات با دیگر همسایگان 
و مشخصا ترکیه، عراق و ترکمنستان جزو موضوعات 
 در دســتورکار دائمی ما در گفت وگوهای دوجانبه 

و چندجانبه است.
وی تاکید کرد: همچنین اطــلاع دارید که ما قبلًا با 
توافقی که با طرف افغانستانی داشــتیم، وزیر نیرو 
به افغانستان هم به آنجا ســفر کرد و از وضعیت سد 
و تاسیســاتی که در آنجا وجود دارد بازدید کردند. 
طرف افغانســتانی در روند مذاکرات خوشــبختانه 
 به اصل حقابه جمهوری اســلامی ایــران اعتراف 

و اقرار دارد.

رئیس مرکز آمار و فناوری اطلاعات قوه قضائیه گفت: 
در سال گذشــته بیش از ۹۷۶ هزار نفر از این طریق 
احراز هویت خود را به صورت برخط انجام داده اند و 

شناسه قضائی دریافت کردند.
دسترسی آسان و ارزان به خدمات قضائی از جایگاه 
والایی برای مســئولان قضائی برخوردار بوده است. 
مرکز آمــار و فناوری اطلاعات قــوه قضائیه نیز این 
مهم را در اولویت سیاســت های قرار داده اســت و 
اقدامات متفاوتی در این خصوص انجام داده اســت. 
یکی از این اقدامات احراز هویت برخط کد ثنا است. 
از بین رفتن محدودیت های جغرافیای، از بین رفتن 
محدودیت های زمانی، رعایت حقوق شهروندی برخی 

از ویزگی های احراز هویت برخط کد ثنا است.
محمد کاظمی فرد با بیان اینکه احراز هویت بر خط 
در راستای ارائه خدمات آسان و ارزان ایجاد شده است 
گفت: ثبت نام ثنا، جز خدمات پایــه و درگاه ورود به 
ارائه دیگر خدمات حقوقی و قضائی در قوه قضاییه به 
مردم است که تا قبل از احراز هویت برخط، به صورت 
حضوری در دفاتر خدمات الکترونیک قضائی صورت 
می پذیرفت، اما امروز با بهره گیری از فناوری های روز 

دنیا این خدمت به صورت غیر حضوری نیز در اختیار 
مردم قرار داده شده است. این خدمت محدودیت های 
زمانی و مکانی را از بین برده و باعث صرف جویی در 
وقت مردم شده است. این خدمت که در راستای حقوق 
شهروندی صورت گرفته است کاهش هزینه های مردم 

را به همراه داشته است.
وی با بیــان اینکه بهره گیــری از فناوری های نوین 
خدمت به مردم را سرعت داده است گفت: نمونه ای از 
بهره گیری از فناوری های نوین احراز هویت برخط کد 
ثنا است. در سال گذشته بیش از ۹۷۶ هزار نفر از این 
طریق احراز هویت خود را به صورت برخط انجام داده 

اند و شناسه قضائی دریافت کردند.
رئیس مرکز آمار و فناوری اطلاعات قوه قضائیه با بیان 
اینکه تمام تلاشمان را به کار گرفته ایم تا دسترسی 
مردم به عدالت خدمات الکترونیک قضائی را آسان 
کنیم گفت: در سال گذشته ۹۷۶ هزار و ۸۶۴ نفر به 
صورت بر خط و غیر حضوری احراز هویت خود را برای 
دریافت کد ثنا انجام داده اند که در مقایســه با سال 
گذشته اش که ۵۱۴ هزار و ۷۵۲ احراز هویت برخط 
به ثبت رسیده است ۸۹ درصد رشد را نشان می دهد.

موتور کاملاً ایرانی هواپیما با حضور رئیسی آزمایش شدبیشترین مهاجرت ازتهران به استان البرز

ایران در تحقق حق آبه از هیرمند به صورت جدی پیگیر است

احراز هویت برخط ۹۷۶ هزار نفر در سال ۱4۰۱

سياسیفرهنگی 

۲3۰۰ زائر ایرانی بالای ۸۰ سال در حج امسال

خانه باغ اسلامی ندوشن ثبت ملی شد
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در فروردین 1402؛
مبادلات تجاری کشور به ۶.۷ 

میلیارد دلار رسید
مبادلات تجاری کشور در اولین ماه از سال ۱۴۰۲ 
به ۶ میلیارد و ۷۳۲ میلیون دلار رسید. به گزارش 
گمرک ایــران، در فروردین ماه ســال جاری ۱۰ 
میلیون و ۴۷۱ هزار تن کالا به ارزش ۳ میلیارد و ۶۴۵ 
میلیون دلار به خارج از کشور صادر شد که از لحاظ 
ارزش ۱۲.۹۳ درصد کاهش و از حیث وزن ۱۷.۷۶ 
درصد افزایش داشته است. این گزارش حاکی است 
در یک ماهه ۱۴۰۲ یک میلیون و ۸۲۹ هزار تن کالا 
به ارزش ۳ میلیارد و ۸۷ میلیون دلار وارد کشور شد 
که این میزان از نظر ارزش و وزن به ترتیب ۱۳ درصد 
و ۲۴.۷۹ درصد کاهش نشان می دهد. این گزارش 
در خصوص ۵ قلم عمده کالاهای صادراتی می افزاید: 
گاز طبیعی مایع شده به ارزش ۵۲۳ میلیون دلار، 
پروپان مایع شده ۳۰۲ میلیون دلار، بوتان مایع شده 
۱۶۹ میلیون دلار، شمش از آهن و فولاد غیر ممزوج 
۱۶۷ میلیون دلار و متانول بــا ۱۶۷ میلیون دلار 
۵ قلم عمده کالاهای صادراتی بوده اند. بر اســاس 
این گزارش، کشورهای چین، عراق، ترکیه، امارات 
متحده عربی و هند ۵ کشور عمده مقصد صادراتی 
کشورمان در فروردین ماه سال جاری بوده اند، که 
۷۶ درصد از وزن و ۷۵ درصد از ارزش کل صادرات 
کشورمان به مقصد ۵ کشور فوق الذکر بوده است. این 
گزارش حاکیست، در فروردین امسال، یک میلیارد 
و ۱۴۰ میلیون دلار کالا به چین، ۶۰۹ میلیون دلار 
به عراق، ۵۵۰ میلیون دلار به ترکیه، ۳۲۰ میلیون 
دلار به امارات متحده عربی و ۱۲۰ میلیون دلار به 
هند صادر شده است. این گزارش در خصوص ۵ قلم 
عمده کالاهای وارداتی در فروردین ۱۴۰۲ می افزاید: 
ذرت دامی به ارزش ۲۲۳ میلیون دلار، دانه سویا به 
ارزش ۱۵۲ میلیون دلار، برنج کامل سفید شده به 
ارزش ۸۹ میلیون دلار، گوشی تلفن همراه هوشمند 
به ارزش ۷۱ میلیون دلار و قطعات منفصله جهت 
تولید اتومبیل سواری به ارزش ۶۲ میلیون دلار، ۵ 
قلم عمده کالاهای وارداتی بوده است. بر اساس این 
گزارش، کشورهای عمده طرف معامله واردات در 
فروردین امسال را امارات متحده عربی به ارزش یک 
میلیارد و ۱۰ میلیون دلار، چین ۸۷۳ میلیون دلار، 
ترکیه ۳۵۳ میلیون دلار، آلمان ۱۲۹ میلیون دلار و 
هند به ارزش ۱۱۰ میلیون دلار بوده که ۷۴ درصد از 
وزن و ۸۰ درصد از ارزش کل کالاهای وارداتی به این 

۵ کشور اختصاص داشت.

لــزوم اجرایی شــدن کارت 
اعتباری مصالح ساختمانی

دبیر کانون سراسری انبوه ســازان با اشاره به لزوم 
اجرایی شدن کارت اعتباری مصالح ساختمانی گفت: 
دست واسطه با اجرایی شــدن این کارت در حوزه 
مصالح ساختمانی کوتاه می شود. فرشید پورحاجت 
افزود: در هفت سال گذشته تلاش های زیادی صورت 
گرفته تا بتوانیم تولیدکنندگان و سازندگان مسکن 
را به صورت مستقیم به تولیدکنندگانهای مصالح 
ســاختمانی با هدف برای کاهش قیمت، نزدیک 
کنیم. وی اضافه کرد: دست به دست شدن مصالح 
ساختمانی و ادامه این فرایند از کارخانه تا واسطه 
و رسیدن به دست سازنده مسکن سبب می شود که 
شاهد تغییر و افزایش قیمت ها باشیم. این فعال حوزه 
مسکن با بیان اینکه تولید و تأمین مصالح ساختمانی 
یکی از شاخص های بســیار مهم در تولید مسکن 
است، بیان داشت: نوسان قیمت در این بخش به طور 
قطع به بازار مسکن منتقل می شود. دبیر کانون انبوه 
سازان به عوامل اجرایی نشدن کارت اعتباری مصالح 
ساختمانی اشاره کرد و گفت: یکی از مهم ترین عوامل 
اصلی آن به ساختار بانکی کشور برمی گردد؛ سال 
گذشته مقرر شده بود که ۳۶ هزار میلیارد تومان در 
قالب تسهیلات بانکی به حوزه مسکن اختصاص داده 
شود؛ اما به سرانجامی نرسید و انحراف بانک ها در این 

بخش موجب انتقاد دولت و مجلس شد.
پورحاجت لزوم نظارت بر بانک ها در اجرای قوانین 
را از دیگر دلایل اجرایی نشــدن این کارت های 
اعتباری عنــوان کرد و افزود: انتظــار می رود که 
بانک ها قصور و کوتاهی خود را که رویه اشتباهی 
اســت و ســالیان ســال گریبان بخش تولید و 
کارآفرینی را گرفته، اصلاح کنند. وی با اشــاره 
به تاکیدات مقام معظم رهبــری در حوزه تولید، 
اظهار کرد: نظام بانکی این امکان را دارد که بخش 
تولید مســکن را در تمام بخش ها همراهی کند. 
دبیر کانون سراسری انبوه ســازان کشور با اشاره 
به افزایش قیمت تمام شده تولید مسکن، گفت: 
تقاضای ما از دولت و وزارت راه و شهرســازی این 
است که تسهیلات بانکی در حوزه تولید مسکن را 
افزایش دهند، چراکه تسهیلات به این بخش که 
امروز ۴۰۰ میلیون تومان است، جوابگوی نیاز بازار 
مسکن نبوده و باید این مبلغ اصلاح تا جهشی در 

تولید مسکن رخ دهد.

اخبار

پس از ســه ســال افزایش 
مداوم رشــد نقدینگی در 
سال های ۱۳۹۸ تا ۱۴۰۰، 
بانک مرکزی بــا همکاری 
دولت در ســال گذشــته 
توانست رشــد نقدینگی را که مهمترین متغیر در 
کنترل تورم است، در مسیر نیل به میانگین بلند مدت 
این متغیر قرار دهد؛ به گونه ای که رشد نقدینگی با ۹ 
واحد درصد کاهش در پایان ســال گذشته به حدود 

۳۰ درصد رسید.
به گزارش ایسنا، این بانک با اجرای سیاست کنترل 
مقداری ترازنامه با افزایش نســبت ســپرده قانونی 
بانکهای خاطی )به عنوان جرایم نظارتی(، توانست 
رشد خلق پول توسط بانک ها را از طریق کاهش قابل 

توجه ضریب فزاینده نقدینگی کنترل کند.
بانک مرکزی همچنین با تمرکز بر وثیقه دار و قاعده مند 
کردن ارتباط مالی میان خود و شبکه بانکی )از طریق 
توسعه عملیات بازار باز و ارائه تسهیلات قاعده مند به 
بانک ها در نرخ سقف دالان نرخ سود( و با استفاده از 
ابزارهای بازار محور، هدف عملیاتی خود در کنترل 

رشد نقدینگی و پایه پولی را دنبال می نماید.
در این میان، بخشی از افزایش بدهی بانکها به بانک 
مرکزی نیز ناشــی از عدم توانایی تعدادی از بانکها و 
موسسات اعتباری ناسالم در تودیع سپرده قانونی بوده 
که این امر به معنای تزریق پول پرقدرت به اقتصاد و 
یا چاپ پول نیست. چراکه رشد نقدینگی که نمایانگر 
مجموع خلق پول بانکها و بانک مرکزی اســت روند 
نزولی داشته و در پایان سال ۱۴۰۱ در سطح هدف 

تعیین شده )۳۰ درصد( بوده است.
طبق اعلام بانک مرکزی، اخیرا برخی رســانه ها در 
مطلبی از قول دکتر همتی رئیس کل اســبق بانک 
مرکزی آورده اند:« درخرداد ماه ۱۴۰۰ اضافه برداشت 
و مانده ریپوی بانک ها نزد بانــک مرکزی جمعاً ۴۰ 
همت بود. این رقم در ظرف کمتر از دو سال به بیش 
از هشت برابر رسیده است. چنین نتیجه ای حاصل 

فشــار به بانک ها، برای تامین مالی دولت و پرداخت 
تسهیلات تکلیفی و نیز کژمنشــی برخی بانکهای 
غیر دولتی است. این حجم برداشت بانک ها از بانک 
مرکزی که خود موجب رشد سنگین پایه پولی ) چاپ 
پول ( شده و یکی از موانع جدی مهار نقدینگی و تورم 
است، نشان می دهد دولت و بانک مرکزی در نگاه و 

رفتار خودشان باید تجدید نظر کنند.«
در خصوص مطالب مطرح شده نکاتی به شرح ذیل ارائه 
می شود: مسئله مهار رشد نقدینگی و تورم به عنوان 
یکی از مهمترین اولویت های اقتصادی دولت و بانک 
مرکزی همواره مورد توجه بوده است. بررسی رشد 
نقدینگی در ماه های سال ۱۴۰۱ حاکی از تداوم روند 
کاهشی این متغیر در سال گذشته بوده است بطوریکه 
نرخ رشد نقدینگی از ۳۹.۷ درصد در پایان بهمن ماه 
۱۴۰۰ طی یک روند نزولی به ۳۲.۰ درصد در پایان 

بهمن ماه ۱۴۰۱ کاهش یافته است.
همچنین بر اساس آمارهای مقدماتی، رشد نقدینگی 
در پایان سال گذشته به حدود ۳۰ درصد رسیده است 
که حاکی از تحقق نســبی برنامه پولی تنظیم شده 
برای کنترل رشد نقدینگی در ســال ۱۴۰۱ است. 

از اینرو ملاحظه میشــود که پس از سه سال )رشد 
نقدینگــی در ســالهای ۱۳۹۸، ۱۳۹۹ و ۱۴۰۰ به 
ترتیب معادل ۳۱.۳ ، ۴۰.۶ و ۳۹.۰ درصد بوده است( 
بانک مرکزی با همکاری دولت در سال ۱۴۰۱ توانسته 
رشــد نقدینگی را که مهمترین متغیــر در کنترل 
 تورم است، در مسیر نیل به میانگین بلند مدت این

 متغیر قرار دهد.
لازم به توضیح است در ســال جاری نیز برنامه های 
مربوط به کنترل تورم در چارچوب شعار سال »مهار 
تورم و رشد تولید« با همکاری تمامی دستگاه های 
ذیربط در دولت سیزدهم طراحی و در دست اجراست.

در رابطه با افزایش حجم اضافه برداشــت بانک ها از 
بانک مرکزی به عنوان عامل مهم رشد پایه پولی در 
ماه های پایانی سال گذشته لازم به اشاره است بانک 
مرکزی با اجرای سیاست کنترل مقداری ترازنامه با 
افزایش نسبت ســپرده قانونی بانک های خاطی )به 
عنوان جرایم نظارتی(، توانست رشد خلق پول توسط 
بانک ها را از طریق کاهش قابل توجه ضریب فزاینده 

نقدینگی کنترل نماید.
در این میان برخی از بانک ها و موسســات اعتباری 

تخطی کننده نتوانستند بخشی از سپرده قانونی تعیین 
شده را در زمان مقرر تودیع نمایند که منجر به افزایش 

اضافه برداشت آن ها از منابع بانک مرکزی گردید.
از این رو ملاحظه می شود که بخشی از افزایش بدهی 
بانکها به بانک مرکزی ناشی از عدم توانایی تعدادی از 
بانک¬ها و موسسات اعتباری ناسالم در تودیع سپرده 
قانونی بوده که این امر به معنای تزریق پول پرقدرت به 
اقتصاد و یا چاپ پول نیست. چراکه رشد نقدینگی که 
نمایانگر مجموع خلق پول بانکها و بانک مرکزی است 
روند نزولی داشــته و در پایان سال ۱۴۰۱ در سطح 

هدف تعیین شده )۳۰ درصد( بوده است.
علی ایحال همانطور که بارها در گزارشــهای بانک 
مرکزی اشاره شده، بخش عمده ای از اضافه برداشت 
بانکها و موسسات اعتباری متاثر از عواملی همچون 
مشکلات ترازنامه ای و ضعف حاکمیت شرکتی آن ها 
است که این امر نیز در کوتاه مدت و ظرف سال های 
اخیر ایجاد نشــده و عمدتاً معطوف به رفتار گذشته 
بانکها و انباشت ناترازی های مختلف در ترازنامه آن ها 

بوده است.
در این ارتباط بانک مرکزی اقدامات و سیاستهایی را 
ناظر بر اصلاح ناترازی بانکها در دستور کار خود قرار 
داده است.در خصوص سیاست پولی بانک  مرکزی و 
افزایش توافقات بازخرید در سالهای اخیر نیز باید توجه 
نمود، بانک مرکزی با تمرکز بر وثیقه دار و قاعده مند 
کردن ارتباط مالی میان خود و شبکه بانکی )از طریق 
توسعه عملیات بازار باز و ارائه تسهیلات قاعده مند به 
بانکها در نرخ سقف دالان نرخ ســود( و با استفاده از 
ابزارهای بازار محور، هدف عملیاتی خود در کنترل 

رشد نقدینگی و پایه پولی را دنبال می کند.
از این رو روشن است که بانک مرکزی با توجه به اهداف 
سیاستی و پیش بینی های خود از وضعیت نقدینگی 
در بازار بین بانکی و وضعیت ذخایر مورد نیاز بانکها و 
موسسات اعتباری، به جهت تثبیت نرخ سود بازار بین 
بانکی حول نرخ سیاستی و همچنین کنترل اضافه 
برداشت بانکها اقدام به افزایش حجم عملیات بازار باز 
در قالب توافق بازخرید )با سررسید یک هفته( و به 

صورت موردی کند.

بانک مرکزی اعلام کرد:

کاهش ۹ درصدی رشد نقدینگی در سال گذشته

رئیس کل بانک مرکزی خطاب به فعالان اقتصادی:
ورود به بازار غیر رســمی ارز 

معادل پول شویی است
رئیــس کل بانک مرکزی خطــاب به فعالان 
اقتصــادی گفت: سیاســت بانــک مرکزی 
کوچک سازی بازار غیر رسمی ارز است؛ ورود 
به بازار غیر رســمی معادل پول شویی است و 

موجب اخلال در نظام اقتصادی می شود.
رئیس کل بانــک مرکزی در پیــام توییتری 
خطاب به فعــالان اقتصادی کشــور گفت: 
نمی توان ارز را از بازار غیررسمی دریافت کرد 
و همزمان به چشم داشت تخصیص ارز منتظر 
ماند تا مابه التفاوت آن را به دســت آورد. وی 
ادامه داد: سیاست بانک مرکزی کوچک سازی 
بازار غیر رسمی است. ورود به بازار غیر رسمی 
معادل پول شویی اســت و موجب اخلال در 

نظام اقتصادی می شود.

تمام تراکنش های بانکی دارای 
شناسه یکتا می شوند

با مصوبه مجلس، تمام بانک ها و موسســات 
اعتباری موظفند به کلیــه تراکنش ها اعم از 
وجوه واریزی و برداشت شده مطابق استاندارد 
اعلامی بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران، 
شناســه یکتایی اختصاص دهند. نمایندگان 
مجلس در جریان ادامه رسیدگی به گزارش 
شور دوم کمیسیون اقتصادی در مورد طرح 
مالیات بر سوداگری و ســفته بازی با اصلاح 

ماده ۲ و ۷ طرح مذکور موافقت کردند.
یکی از مهمترین نکات مصوبه امروز مجلسی 
ها این بود که کلیه تراکنش های بانکی اعم از 
وجوه واریزی و برداشت شده مطابق استاندارد 
اعلامی بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران، 
دارای شناســه یکتا خواهند شد. همچنین با 
مصوبه مجلس، تراکنش هــای عادی بانکی 
بین مردم بــدون انجــام فعالیــت تجاری، 
همچنین پرداخــت های مربوط بــه اجاره 
 مسکن از مالیات بر ســوداگری و سفته بازی 

مستنثی شد.

ثبت نام ۲۲۴ هــزار نفر برای 
دریافت سهام نوزادان 

تعداد ثبت نام کنندگان در سامانه حمایت از 
خانواده و جوانــی جمعیت به منظور دریافت 
سهام نوزادان متولد سال ۱۴۰۱ تا دیروز ۲۲۴ 

هزار و ۶۳۳ نفر بوده است.
بنا بر اعلام وزارت اقتصاد، از ابتدای اردیبهشت 
ماه ثبت نــام والدین متولدیــن ۱۴۰۱ برای 
دریافت سهام نوزادان در راستای اجرای ماده 
۱۱ قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت 
آغاز شــده اســت، و طبق آخرین اطلاعات 
دریافتی، تعداد ثبت نام کنندگان در ســامانه 
جوانی جمعیت تا روز دوشنبه)۱۰ اردیبهشت 
ماه( ۲۲۴ هزار و ۶۳۳ نفر بوده و از این تعداد 
۲۰۵ هــزار و ۹۱۶ ثبت نام کننــده اقدام به 

انتخاب صندوق کرده اند.
واگذاری ســهام صندوق های قابــل معامله 
در بورس بــرای متولدیــن ۱۴۰۱ در حال 
انجام اســت و با توجــه به اینکه ســود این 
اوراق نیز به حســاب واریز خواهد شد، انتظار 
می رود با پس انداز ســود ســالانه سهام های 
اختصاص داده شــده و رشــد قیمت آنها در 
پایان ۲۴ ســالگی، مشــمولان با ســرمایه 
 اولیــه مطلوبی در بــازار بورس بــه فعالیت 

خود ادامه دهند.
لازم به یادآوری اســت که بودجه اختصاص 
داده شــده در بند )ر( تبصره ۲ قانون بودجه 
سال ۱۴۰۱ به این منظور در تاریخ ۲۷ اسفند 
ماه سال گذشته، به مبلغ ۶۰۰ میلیارد تومان 
به تعداد ۴۰۰ هزار والد تخصیص داده شــده 
است. متولدین نیز به شرح ماه تولد از ابتدای 
ســال ۱۴۰۱ برای ثبت نام توســط والدین 
فراخوان می شــوند که در حــال حاضر برای 
متولدین سه ماه نخست امکان ثبت نام وجود 
دارد و برای متولدین سه فصل دیگر به زودی 
جدول زمان بندی برای ثبت نام اعلام خواهد 

شد.
ماده ۱۱ قانون حمایت از خانــواده و جوانی 
جمعیت از مهر مــاه ۱۴۰۰ لازم الاجرا بوده 
اما علت عدم اجرا برای متولدین ۱۴۰۰، آماده 
نشدن دستورالعمل اجرایی به دلیل پیچیده 
بودن فرآیند اجرا بوده اســت.در حال حاضر 
اعتبار لازم بــرای متولدین ۱۴۰۱ تخصیص 
داده شــده و به محض تخصیص اعتبار برای 
متولدین ۱۴۰۰ و ۱۴۰۲، فرآیند ثبت نام آنها 

نیز اعلام خواهد شد.
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رئیس جمهور امنیت شغلی کارگران را موضوعی 
مهــم در مقوله دانســت و از وزیر کار خواســت 
که قرارداد کارگری ســاماندهی شــود. آیت الله 
سیدابراهیم رئیسی در مراســم سی وچهارمین  
جشــنواره ملی امتنان از کارگران نخبه  و گروه ها 
و واحدهای  نمونه کارگری  در گروه صنعتی مپنا 
در استان البرز اظهار داشت: ساماندهی قراردادها 

اولین کاری است که باید اجرایی شود.
رئیس جمهور با بیــان اینکه اصلاح برخی از مواد 
کار با فوریت و خــارج از نوبت در جلســه دولت 
بررســی خواهد شــد، تاکید کــرد: قراردادهای 
کارگران باید به صورتی باشــد که امنیت شغلی 

کارگر را تامین کند.
وی مســکن را مقوله مهم دیگر بــرای کارگران 
دانست و گفت: نیاز به مسکن قطعی است و ساخت 
یک میلیون مسکن هم نیاز کشور است هم تکلیف 
قانونی و هم وعده ما هست. رییس جمهور با تاکید 
بر اینکه نیازهای انباشــه سالهای گذشته مسکن 
مشــکل امروز را تشــدید کرده و ساخت مسکن 

نیاز جدی اســت، خواستار آن شــد که شرکت 
های تولیــدی با همکاری تعاونی هــا، ادارات راه 
و شهرســازی این مشــکل را در جامعه کارگری 

حل کنند.
آیت الله رئیسی اظهار داشت: در کشور زمین کم 
نداریم و دولت برای تامین  زمین جهت ســاخت 
مسکن کارگران مســاعدت لازم را خواهد داشت 
تا مشکل افراد فاقد مســکن و کسانی که دغدغه 
مسکن دارند را برطرف کنیم.رئیس جمهور ابراز 
امیدواری کرد که با همراهی دولت در حوزه زمین 
و تعاونی ها شــاهد حل مشکل مســکن جامعه 

کارگری باشیم.
وی با یادآوری اینکه مشکل مســکن برای قشر 
بازنشستگان نیز وجود دارد، گفت:مشکل مسکن 
بازنشســتگان را هم باید در کنار مشکل شاغلان 
دید.وی افزود: تمامــی واحدهای تولیدی همت 
کنند با همکاری تعاونی های مســکن کارگری و 
پرداخت تسهیلات، مســکن مورد نیاز کارگران 

هرچه سریع تر تأمین شود.

آیت الله رئیسی شرکت های پیمانکار یا واسطه را 
عامل گلایه و اعتراض کارگران دانست و خطاب به 
وزیر کار گفت: اگر شرکت ها مبنای قانونی ندارند 
باید از قانون کار تبعیت کنند و بساط شرکت های 
پیمانکاری جمع شود. اما اگر قانونی است باید از 

قوانین کار تبعیت کنند.
رئیــس جمهور با اعــلام اینکه موضــوع حقوق 
بازنشســتگان و اصلاح قوانین کار در دستور کار 
دولت است، افزود: در کمیسیون اقتصادی دولت 
با حضور نماینــدگان کارگــران و صاحب نظران 
در دولت ایــن موضوع با فوریت بررســی خواهد 
شــد.رئیس شــورای عالی کار با اشــاره به لزوم 
توسعه ســرمایه گذاری داخلی گفت: از حضور و 
سرمایه گذاری، سرمایه گذاران داخلی و خارجی 
استقبال می کنیم؛ شرکت های پیشران اقتصادی 
اعلام کرده اند امکان آن را دارند که ۱۷ میلیارد دلار 
در بخش تولید و پروژه های بزرگ سرمایه گذاری 

کنند.
وی از بانک ها به عنوان یکــی از بخش های مهم 

در توسعه ســرمایه گذاری داخلی نام برد وگفت: 
بانک ها به جــای آن که پولشــان  را صرف خرید 
ساختمان و یا به قصد سودآوری بیشتر فریز کنند، 
باید صرف افزایش تولید کنند که هم اشتغال زاست  
و هم در کشــور ارزش افزوده ایجاد می کند و می 
تواند تورم را هــم کاهش دهد و منجر به رشــد 

تولید شود.
آیت الله رئیسی بخش خصوصی را سومین ضلع 
ســرمایه گذاری داخلی دانســت و گفت: بخش 
خصوصی هم مانند بانک ها سرمایه در اختیار دارد 
و بهترین راه این اســت که آن را در بخش تولید 
ســرمایه گذاری کند تا صــرف پیگیری کارهای 
برزمین مانده شــود و دولت به دنبال آن اســت 
که به بخش خصوصی میدان داده شــود. رئیس 
جمهور به منظور تکریم و پاسداشــت کارگران، 
تجلیل و قدردانی از نخبــگان جامعه کار و تولید 
کشور و شرکت در آیین تجلیل از کارگران نمونه، 
گروه های کار نمونه و واحدهای تولیدی صنعتی 

نمونه کشوری، وارد استان البرز شد.

عضو هیأت مدیره اتحادیه مرغداران گوشــتی 
کشور گفت:با توجه به بالا رفتن هزینه های تولید 
قیمت مرغ زنده درب مرغداری ۵۲هزار تومان 
و قیمت گوشــت مرغ برای مصــرف کنندگان 
حداکثر ۷۳ هزار تومان است. عطااله حسن زاده، 
عضو هیأت مدیره اتحادیه مرغداران گوشــتی 
کشــور درباره لزوم واگذاری اختیارات تولید و 
تنظیم بازار گوشــت مرغ بــه اتحادیه ها گفت: 
با واگــذاری اختیارات تولید و تنظیــم بازار به 
اتحادیه ها، قطعاً شــاهد مدیریــت بهینه بازار 
خواهیم بود.وی ادامــه داد: با این اقدام مطمئناً 
تولیدکنندگان و مصرف کنندگان شرایط بهتری 

را پشت سر خواهند گذاشت.
وی دربــاره مباحث مطــرح شــده پیرامون 
قیمت گوشــت مرغ گفت: با توجه به بالا رفتن 
هزینه های تولید در چند ماه گذشــته، قیمت 
مرغ زنده درب مرغداری ۵۲ هزار تومان و قیمت 
گوشت مرغ برای مصرف کنندگان حداکثر ۷۳ 
هزار با شرط ثابت بودن قیمت نهاده ها در طول 
یک سال تعیین شد. حسن زاده در ادامه افزود: 
دامنه قیمت جوجه یکــروزه نیز بین ۱۵ هزار و 
۹۰۰ تا ۱۶ هزار و ۹۰۰ برای تحویل به مرغداران 

معین شد.
رئیس هیأت مدیره اتحادیه مرکزی مرغداران 
میهن نیز گفــت: هر کیلو تخم مــرغ ۵۶ هزار 
تومان شد. این قیمت نهایی و امروز به میادین 
و فروشــگاه های زنجیره ای کشــور اعلام شد. 

حمیدرضا کوچک کاشانی، رئیس هیأت مدیره 
اتحادیه مرکزی مرغداران میهن درباره قیمت 
نهایی تخم مــرغ، گفت: با توجه به مســئولیت 
تنظیم بازار و برنامه ریزی تولید که در ۲۷ دی ماه 
سال گذشته به اتحادیه میهن واگذار شده بود، 
ما از دو ماه گذشته برای اصلاح قیمت و واقعی 

شدن آن پیگیر بودیم.
وی ادامه داد: برای این کــه مرغداران در نیمه 
دوم سال مشــکلی در تولید و تداوم آن نداشته 
باشند، قیمت پیشــنهادی تخم مرغ به وزارت 
جهاد کشاورزی مبنی بر ۴۷ هزار و ۳۰۰ تومان 
درب مرغداری و ۵۶ هزار تومان )هر کیلو( برای 
مصرف کننده اعلام شــد تا مرغداران بتوانند 
انگیزه لازم را داشــته باشــند تا نیمه دوم سال 
که نیمه پرمصرف تخم مرغ برای مردم اســت، 
مشکلی در بحث تأمین تخم مرغ در کشور وجود 

نداشته باشد.
رئیس هیأت مدیره اتحادیــه مرکزی مرغداران 
میهن تصریح کرد: این قیمت نهایی شده و امروز 
به میادین و فروشگاه های زنجیره ای کشور اعلام 
شد و امیدواریم با حمایت وزارت جهاد کشاورزی، 
امسال نیز همچون سال گذشته در بحث تخم مرغ 
مشکلی نداشته باشــیم. وی ابراز امیدواری کرد: 
در صورت ثابت بودن ارز برای تأمین مواد اولیه و 
نهاده ها، هیچ گونه کمبودی در خصوص تخم مرغ 
در کشور نخواهیم داشت و حتی صادرات تخم مرغ 

بیش از سال گذشته خواهد بود.

محرابیان با اشاره به برنامه گسترده وزارت نیرو برای 
پاداش مشــترکان برق گفت: این طرح شامل تمامی 
مشترکان می شود و می توانند بابت هر کیلووات ۲هزار 

تومان پاداش دریافت کنند.
وزیر نیــرو در خصوص پاداش مصرف برق مشــترکان  
گفت: خبر مهــم بــرای ۱۴۰۲ تدویــن برنامه طرح 
سراســری پــاداش صرفــه جویی اســت که ســال 
گذشــته به طور محدود اجرا شد و امســال این طرح 
 به صورت سراســری اجرا می شــود. ســال گذشته به 
صرفه جویی هایی که زیر الگو پاداش می دادیم اما امسال 
همه مشترکان شامل صرفه جویی می شوند. هر مشترکی 

که مصرف خود را نسبت به پارسال کاهش دهد.
محرابیان گفت: این مبلغ پــاداش تا ۲۰ برابر افزایش 
پیدا کرده است. قیمت فروش برق ما ۱۰۰ است و در 
مناطق گرمسیری یک چهارم این مبلغ است. پاداش 
صرفه جویی تا ۲ هــزار تومان برای هــر کیلووات در 
نظر گرفته شده. سال گذشــته ۴۰ درصد مشترکان 
خانگی پاداش صرفه جویی دریافت کردند و مبلغی که 
پرداخت شد ۱۳۵۰ میلیارد دلار بود و برخی مشترکان 

بستانکار شدند.
وزیر نیرو با اشاره به زمان اجرای این طرح اعلام کرد: 
از ابتدای خرداد این طرح آغاز خواهد شــد و تا پایان 
شهریورماه ادامه دارد. پیش بینی شــده ۳۱ میلیون 
مشــترک برق در این طرح و از این ظرفیت بهره مند 
شوند. مبنای پاداش هم کاهش مصرف نسبت به سال 
گذشته اســت. الگوی مصرف در مناطق عادی ۳۰۰ 
کیلووات است. اگر کمتر از ۱۵۰ کیلووات مصرف کند 

بابت هر کیلووات ۲ هزار تومان دریافت میکند و در پله 
های بعدی ۱۵۰۰ تومان, ۱۰۰۰ و ۵۰۰ تومان است.

او گفت: در خصوص مدیریت مصرف ضرورت دارد از 
طریق رسانه ها به طور دایمی و مستمر با مردم ارتباط 

داشته باشیم لذا اصحاب رسانه نقش کلیدی دارند.
محرابیان گفت: طی ســال های کذشته رشد مصرف 
قابل توجهی داشــتیم. یک میلیون مشترک به شبکه 
اضافه می شود و هم با رشد سرمایه گذاری در صنعت 
و افزایش مشترکین خانگی افزایش مصرف داریم. اما 
در سال های گذشته شاهد افزایش ظرفیت نیروگاهی 

نبودیم.
وزیر نیرو ادامه داد: در دولت یادزهم و دوازدهم سالانه 
حدود ۱۶۰۰ مگاوات به ظرفیت نیروگاهی اضافه شده 
اما نیاز کشور بیش از اینها بوده است. این باعث شد در 
تابستان شاهد محدودیت های شــدید برای صنعت 
کشاورزی و خانگی بودیم. پیش بینی میشد در تابستان 
۱۴۰۱، ۲۰ هزار مگاوات کسری داشته باشیم. مجموع 

تقاضای برق ما کمتر از ۷۰ هزار مگاوات بود.
او گفت: اگر بدون روش های مدیریتی و توسعه نیروگاه 
میخواستیم شرایط نیروگاه ها را مدیریت کنیم. باید در 
شبانه روز باید ۶ ساعت خاموشی به بخش های مختلف 
میدادیم. این در حالی است که با اقداماتی که انجام شد، 
در خانگی خاموشی نداشتیم و در بخش های دیگر هم 
انرژی خوبی تزریق شد. ۳۰ تا ۶۰ درصد رشد در فولاد 
کشور داشتیم و این حاکی از تامین برق مورد نیاز آنهاست. 
سال های قبل از اردیبهشت ما خاموشی ها شروع شد و با 

تا پایان شهریور ماه اعمال می شد.

دستور رئیس جمهور برای ساماندهی قراردادهای کارگری

تخم مرغ کیلویی ۵۶ هزار تومان 

گوشت مرغ ۷۳ هزار تومان شد
وزیر نیرو:

پاداش صرفه جویی برق ۲۰ برابر شد

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com



3 بازار

دبیر اتحادیه مشــاوران املاک تهران اظهار داشت: مسکن در طول 
چند سال گذشته آنقدر گران شده که این وام 100 میلیون تومانی 
در تهران جوابگو نیست و نمی تواند بخش قابل توجهی از عدد رهن 
را پوشش دهد و از سوی دیگر مستاجر برای دریافت این وام باید از 
هفت خوان رستم را پشت ســر بگذارد و در نهایت هم بهانه ای برای 
نپرداختن این وام به مستاجر متقاضی پیدا می کنند و مستاجر هم قید 
آن را می زند. سعید لطفی در گفت وگو با ایلنا درباره بسته حمایتی 
دولت و وزارت راه و شهرسازی برای مستاجران و الزاماتی که در این 
بسته باید در نظر گرفته شود از جمله سقف وام ودیعه مسکن اظهار 
داشت: تا کنون هیچ جزییاتی از بسته حمایتی دولت از مستاجران 
برای تابستان امسال اعلام نشده اما واقعیت این است که بسته های 
سال های گذشته جوابگوی نیازهای مستاجران نبود و نتواست کمکی 

به رفع مشکل مستاجران کند.
وی ادامه داد: دخالت دولت در قالب بسته حمایتی مستاجران نه تنها 
کمکی به مستاجران نکرد بلکه بازار را ملتهب تر هم کرد به طوریکه با 
تعیین سقف 25 درصدی افزایش اجار ه بها خود عامل گرانی در بازار 
اجازه مسکن شد و در واقع این امکان را به مالکان داد تا 25 درصد اجاره 
را گران کنند در حالی که برخی از موجران و مالکان قصد افزایش اجاره 

تا این سقف را نداشتند. دبیر اتحادیه مشاوران املاک تهران تاکید کرد: 
از سوی دیگر همین میزان سقف افزایش 25 درصدی هم رعایت نشد 
و دولت ضمانت اجرایی آن را نداشت و در بازار نظارتی نشد به طوریکه 
در برخی از مناطق شــاهد افزایش 150 درصدی اجاره هم بودیم اما 
مستاجر نتواست این ممنوعیت را دولت اعمال کرده بود را در مرجعی 
پیگیری و دنبال کند و اساسا مالکی که قصد افزایش اجاره بها را داشت 

به این ممنوعیت افزایش بیشتر از 25 درصد توجهی نداشت.
لطفی درباره وام ودیعه در بســته حمایتی گفت: مســکن در طول 
چند سال گذشته آنقدر گران شده که این وام 100 میلیون تومانی 
در تهران جوابگو نیست و نمی تواند بخش قابل توجهی از عدد رهن 
را پوشش دهد و از سوی دیگر مستاجر برای دریافت این وام باید از 
هفت خوان رستم را پشت ســر بگذارد و در نهایت هم بهانه ای برای 
نپرداختن این وام به مستاجر متقاضی پیدا می کنند و مستاجر هم 

قید آن را می زند.
وی افزود: اجاره بها تابعی از قیمت مســکن اســت و هر چه مسکن 
گران تر شود به همان میزان اجاره هم افزایش پیدا می کند و در سال 
گذشته شاهد افزایش قابل توجهی قیمت مسکن بودیم و به طور قطع 
دیگر وام 100 میلیون تومانی ودیعه مستاجران جواب نمی دهد. دبیر 

اتحادیه مشاوران املاک با بیان اینکه حداقل وام ودیعه مستاجران 
امسال باید سه برابر شود، اظهار داشت: در افزایش سقف وام آن چیزی 
که باید در نظر گرفته شود سقف بازپرداخت و اقساط آن است و نباید 

با افزایش سقف وام، رقم اقساط آن برای قشر مستاجر بالا برود.
لطفی تاکید کرد: خانواری که علاوه بر سایرهزینه های معیشتی  هر 
سال باید اجاره  بهایی فراتر از نرخ تورم را می پردازد دیگر پس اندازی 
برای رهن نخواهد داشــت بنابراین دولت بایــد از طریق وام قدرت 
پرداخت رهن مســتاجر را افزایش دهد اما موضوع مهم رقم اقساط 
بازپرداختی اســت که نباید با بهره متعــارف و بالاتر متعارف بانکی 
حســاب شــود اما همواره بانک ها به فکر جیب خودشــان بودند و 

دسترسی مستاجران هم به این وام  کمتر شده است.
دبیر اتحادیه مشاوران املاک تهران با انتقاد از مواضع دولت درباره 
مشــاوران املاک و اثرگذاری آنها در افزایش قیمت مسکن  و اجاره 
گفت: ســوال من از دولت این است که اگر مشــاوران املاک هیچ 
درصدی به عنوان کمیسیون دریافت نکند، مسکن گران نمی شود؟ 
دولت آدرس غلط ندهد عامل گرانی مســکن و اجاره بها موضوعات 
دیگری است و در نهایت مالک اســت که بر اساس شرایط اقتصادی 

نرخ را تعیین می کند.  

صادرات زنجیره بخش معــدن و صنایع معدنی 
در ســال 1۴01 به بیش از 12 میلیارد و 200 
میلیون دلار رســید که در مقایســه با ســال 
 پیــش از آن، از نظر وزنــی ۳.۴ درصد رشــد 

نشان می دهد.
شــرکت های بخش معــدن و صنایــع معدنی 
در 12 ماهــه ســال گذشــته، ۴8 میلیــون و 
689 هــزار و 800 تن محصول بــه ارزش 12 
 میلیــارد و 2۳9 میلیون دلار به خــارج صادر 

کردند. 
این میزان صــادرات از نظر ارزشــی7.6 درصد 
کاهــش نشــان مــی دهــد. محدودیت های 
انــرژی )گاز و بــرق( در ســال گذشــته، از 
جملــه عوامل مربــوط بــه کاهــش زنجیره 
 تولیــد و صــادرات برخــی محصــولات بوده

 است.
در این میان، میزان صادرات زنجیره فولاد پنج 
میلیارد و 760 میلیون دلار، زنجیره مس یگک 
میلیارد و 577 میلیــون دلار، زنجیره آلومینیم 
97۳.۳ میلیــون دلار، گندلــه 626.۳ میلیون 

دلار، زنجیره روی 597 میلیون دلار، زغال سنگ 
و کک ۴5۳.7 میلیــون دلار، زنجیره ســیمان 
۳۴۳.2 میلیــون دلار، آهن اســفنجی 206.1 
میلیون دلار، انواع ســنگ و محصولات مرتبط 
199.7 میلیون دلار، زنجیره مولیبدن 111.1 
میلیون دلار، کنســانتره آهن 90 میلیون دلار، 
انواع فرو 81.6 میلیون دلار و زنجیره سرب 80.2 

میلیون دلار بود.
همچنین ســال 1۴01، محصولات دیگری در 
بخش معدن و صنایع معدنــی همچون کروم، 
آنتیموان، میکا، تیتان، فلــزات گرانبها، نیکل و 

غیره صادر شدند.
افــزون بــر ایــن در ســال 1۴01، نزدیک به 
چهار میلیــون و ۴8۴ هــزار و 800 تــن انواع 
محصولات معدنی بــه ارزش چهــار میلیارد و 
995 میلیــون و 200 هــزار دلار بــرای تامین 
نیاز کارخانــه های داخلی وارد کشــور شــد 
که در مقایســه با ســال 1۴00، از نظر ارزشی 
 27.5 درصــد و از نظر وزنی ۳.9 درصد رشــد 

داشت.

رئیس اتاق بازرگانی ایران و آذربایجان خاطر نشــان کــرد: نبود امنیت 
سرمایه گذاری و نوسانات متوالی و شدیدی که بر اقتصاد کشور حاکم است، 
روند جذب سرمایه  را نزولی کرده تا آنجا که طبق مطالعات بین المللی، سهم 
ایران از 1.582 تریلیون دلار جذب سرمایه گذاری مستقیم خارجی در کل 

جهان و در سال 2021 بالغ بر 0.09 درصد بوده است.
حسین پیرموذن از تداوم روند منفی جذب سرمایه خارجی در کشور خبر 
داد و گفت: این موضوع باید ازسوی دولتمردان و تصمیم سازان کشور مورد 
توجه قرار بگیرد آنچه طی یک سال گذشته درباره روند سرمایه گذاری شاهد 
بودیم، آینده امیدوارکننده ای را در سال جاری، پیش روی ما قرار نمی دهد. 
وی با بیان اینکه عدم امنیت اقتصادی سردرگمی فعالان اقتصادی را با خود 
به همراه می آورد، افزود: اگر فعالان اقتصادی نتوانند حتی برای یک هفته 
آینده کسب وکار خود برنامه ریزی کنند، سطح ریسک سرمایه گذاری بالا 
رفته و نه تنها سرمایه های خارجی بلکه سرمایه های داخلی نیز فرار را بر قرار 

ترجیح می دهند.
رئیس اتاق بازرگانی ایران و آذربایجان با استناد به آمار و اطلاعاتی که توسط 
بانک مرکزی منتشر شد، تصریح کرد: خالص »حساب سرمایه« در نیمه اول 
1۴01 به منفی 12 میلیارد و 850 دلار رسید و از آنجا که در نیمه دوم همان 
سال با قطعی نت و فیلترینگ شبکه های اجتماعی، کمبود برق و گاز مواجه 
شدیم، شرایط اقتصادی کسب وکارها نسبت به نیمه اول سال وخیم تر و در 

نتیجه این شاخص تا پایان سال 1۴01 منفی تر شد.

وی ادامه داد: طبق اطلاعات منتشر شده از ســوی وزارت صمت در 6 ماه 
نخست 1۴01 نسبت به بازه زمانی مشابه سال 1۴00 جذب سرمایه خارجی 
با افت بیش از 82 درصدی مواجه شد. این گزارش نشان می دهد در 6 ماهه 
اول سال گذشته، 7۳ مورد سرمایه گذاری خر.جی به ارزش ۳82 میلیون 
و ۴00 هزار دلار در بخش صنعت، معدن و تجارت تصویب شده که از نظر 
تعداد 7.5 و از نظر ارزش 82.7 درصد نسبت به مدت مشابه سال قبل کاهش 
نشان می دهد. این در حالی است که در مدت مشابه سال 1۴00 بالغ بر 79 
مورد سرمایه گذاری خارجی به ارزش 2 میلیارد و 215 میلیون دلار در این 

بخش تصویب شده بود.
پیرموذن با اشاره به سهم ایران در سرمایه گذاری خارجی، گفت: نبود امنیت 
سرمایه گذاری و نوسانات متوالی و شدیدی که بر اقتصاد کشور حاکم است، 
روند جذب ســرمایه  را نزولی کرده تا آنجا که طبق مطالعات بین المللی، 
سهم ایران از 1.582 تریلیون دلار جذب سرمایه گذاری مستقیم خارجی 
در کل جهان و در ســال 2021 بالغ بر 0.09 درصد بوده است. بدون شک 
پذیرش اوضاع کنونی، آسیب شناسی آن و بررسی مجموعه اقداماتی که 
برای برون رفت از شرایط حاکم، نیاز است، باید پله پله انجام شود تا در نهایت 

شاهد بهبود اوضاع باشیم.
این فعالان اقتصادی با تاکید بر درک حساسیت موضوع از سوی مسئولان 
کشور، تصریح کرد: باید بپذیرند که وضعیت سرمایه گذاری و تولید، مناسب 
نیست، تا راه برای مطالعات کارشناسی و شناخت دلایل افت سطح جذب 

سرمایه، هموار  شود؛ در این مسیر بهترین مشاوران دولت، فعالان بخش 
خصوصی و تشکل های اقتصادی خواهند بود.

به گفته وی؛ صاحبان کسب وکار بیش از هرچیز خواستار ثبات در اقتصاد 
هستند. با بالا رفتن سرعت تغییر و تحولات در اقتصاد، امکان پیش بینی   
و برنامه ریزی از بین می رود این در حالی اســت که هر سرمایه گذاری بر 
اساس برنامه ریزی و امکان پیش بینی آینده اقتصاد، اتفاق می افتد؛ علاوه 
بر نوسانات متعدد، تورم دائمی نیز به عنوان یک معضل جدی مطرح است. 
این تورم، مانعی در برابر فعالیت های تولیدی است و انگیزه سرمایه گذاران را 
برای ورود به این حوزه کاهش می دهد. وی با اشاره به مجموعه عوامل برای 
جذب سرمایه، گفت: مناسب بودن محیط کسب وکار برای جذب سرمایه به 
مجموعه ای از عوامل بستگی دارد که در این ارتباط علاوه بر ثبات و مهار تورم 
باید به سطح مناسبات تجاری با دیگر کشورها نیز توجه کرد. احیا و تقویت 
روابط تجاری با کشــورهای مختلف، زمینه ای را فراهم می کند تا در کنار 
تجارت، سرمایه گذاران دو طرف در بازارهای یکدیگر ورود کرده و پروژه های 
مشــترکی را تعریف کنند. این فرآیند، موجب اشتغال زایی شده و زمینه 
روابط پایدار بین کشورها را به دلیل منافع مشترک اقتصادی، شکل می دهد.

پیرموذن در پایان بیان کرد: در مجمــوع نبود ثبات، بی توجهی به حضور 
در اقتصاد جهانی، ناکارآمدی قوانین در حوزه سرمایه گذاری و ناکارآمدی 
سیستم قضایی در حمایت از سرمایه و سرمایه گذار خارجی مهم ترین موانع 

در برابر جذب سرمایه های خارجی محسوب می شود.

قیمت شکر در روزهای اخیر بالای نرخ مصوب 21 هزار تومانی 
خود رفته است و بر اساس مشاهدات میدانی هر کیلوگرم از 
این محصول به صورت فله 26 هــزار تومان تا ۳۳ هزار تومان 

به فروش می رسد.
قیمت مصوب هر کیلوگرم شکر به صورت فله 21 هزار تومان 

است اما این محصول در بازار با قیمت های متفاوتی به فروش 
می رسد به طوری که بر اساس مشاهدات میدانی ارزان ترین 
قیمتی که برای این محصول می تــوان یافت 26 هزار تومان 
اســت که این نرخ 5 هزار تومان بالای نرخ مصوب است؛  این 
محصول تا ۳۳ هزار تومان نیز در بازار قیمت گذاری شده است.

هر کیلوگرم شــکر فله در میادیــن میوه و تره بــار تهران با 
قیمت 21 هــزار تومان بــه فروش می رســد امــا فروش 
 ایــن محصــول در میادیــن نیــز با کــم و کاســت هایی 

همراه است.
نرخ مصوب شکر بسته بندی شــده 900 گرمی نیز 21500 

تومان اســت.  بر اســاس اطلاعات واصله میــزان ترخیص 
شــکر در ســال جدید کاهش یافته اســت و وارد کنندگان 
 برای ترخیص بــار خود از گمــرک، منتظــر تمدید لایحه 
کاهش مالیــات بــر واردات کالاهای اساســی و تجهیزات 
پزشــکی در ســال جدید هســتند تا بر این اســاس میزان 

مالیات آنهــا از 9 درصد به یــک درصد کاهش یابــد. بنابر 
این گــزارش داده های معاملاتــی در بازار هــای جهان نیز 
نشــان می دهد کــه قیمت شــکر خــام در هفتــه جاری 
 میلادی بــه بالاترین رقم خود در طول 11 ســال گذشــته 

رسیده است.

افزایش ۱۵۰ درصدی اجاره بها در برخی از مناطق

سهم ۰.۰۹ درصدی ایران از سرمایه گذاری خارجی جهانصادرات ۱۲.۲ میلیارد دلاری زنجیره معدن و صنایع معدنی

شکر بالای قیمت مصوب رفت
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نمایندگان مجلس در جریان بررسی طرح اصلاح 
مالیات بر سوداگری و سفته بازی فرآیند انتقال 
دارایی های مشمول مالیات بر عایدی سرمایه را 
مشخص کردند. به گزارش ایلنا، نمایندگان در 
جلسه علنی دوشنبه 11 اردیبهشت ماه مجلس 
شــورای اســلامی در جریان ادامه رسیدگی به 
شور دوم کمیســیون اقتصادی در مورد مالیات 
بر سوداگری و سفته بازی با اصلاح ماده 12 این 
طرح با 176 رأی موافق، بدون رأی مخالف و 5 
رأی ممتنع از مجمــوع 225 نماینده حاضر در 

جلسه موافقت کردند.
در ماده 12 اصلاحی این طرح آمده است؛ متن 
زیر به عنوان مــاده)۴( به ذیل فصــل اول باب 
دوم قانون مالیات های مستقیم الحاق می شود: 
ماده۴- کلیه اشخاص غیرتجاری »انتقال دهنده 
عین« یا »واگذارکننده حق« در خصوص انتقال 
دارایی های زیر، در کلیه مناطق کشور از جمله 
مناطق آزاد تجاری–صنعتــی و ویژه اقتصادی، 

مشمول مالیات بر عایدی سرمایه هستند:
1- املاک با انواع کاربری و حق واگذاری محل؛2- 
انواع خودرو سواری دارای پلاک شخصی مشمول 
مقررات مربوط به شــماره گذاری؛۳- انواع طلا، 
نقره، پلاتین و جواهرآلات؛۴- انواع ارز؛5- انواع 

رمز پول و رمز دارایی.
تبصره 1- در انتقال دارایی های موضوع بندهای 
)1( و )2( این ماده که مشــمول مالیات موضوع 
این فصل می باشند »مالیات نقل  و انتقال و حق 
واگذاری محل موضوع مــاده)59( این قانون« و 
»مالیات نقل و انتقــال موضوع ماده)۳0( قانون 
مالیات بر ارزش افزوده)مصوب 02/ 0۳/ 1۴00 با 
اصلاحات و الحاقات بعدی(« به عنوان مالیات تا 

یک سال علی الحساب محسوب می شود.
تبصــره 2- عایدی ســرمایه حاصــل از انتقال 
دارایی هــای موضــوع بندهــای )1( و )2( این 
ماده که با اســتفاده از تنظیم یا تنفیذ وکالتنامه 
بلاعزل انجام گیرد، بر اســاس »صورتحســاب 
الکترونیکی تنظیم یا تنفیذ وکالتنامه بلاعزل« 
موضوع بند)چ( ماده)16 مکرر( قانون پایانه های 
فروشگاهی و ســامانه مؤدیان، مشمول مالیات 
موضوع ایــن فصل می  شــود و مــوکل اصلی 
یا موکلین بعدی)تنفیذکننــدگان( وکالتنامه 
بلاعزل مسئول پرداخت مالیات متعلق هستند. 
آیین نامه اجرایی این تبصره حداکثر شــش ماه 
پس از لازم الاجرا شدن این ماده، توسط سازمان 
با همکاری سازمان ثبت اســناد و املاک کشور 
تهیه می شود و به تصویب هیئت وزیران می رسد.
تبصــره ۳- پــس از اســتقرار کارپوشــه های 
غیرتجاری معاملات دارایی هــای موضوع این 
ماده که خارج از فعالیت های شغلی است، صرفاً 
مشــمول مالیات موضوع این فصل هســتند و 
مشــمول مالیات موضوع ماده)9۳( این قانون 

نمی شوند.
تبصره ۴- اخذ مالیات موضوع این فصل مشروط 
به اســتقرار کارپوشــه های غیرتجاری سامانه 
مؤدیان با رعایت مفاد قانون پایانه فروشــگاهی 
و ســامانه مؤدیــان اســت و چنانچــه تکلیف 
مذکور انجام نشود، ســازمان مجاز به مطالبه و 
اخذ مالیات مذکور نیســت. منظور از اســتقرار 
کارپوشه غیرتجاری در این فصل، فراهم نمودن 

زیرساختهای لازم توسط سازمان است به طوری 
که امکان صدور صورتحســاب های الکترونیکی 
توسط اشخاص موضوع بند)ج( ماده)16 مکرر( 
قانون پایانه های فروشــگاهی و سامانه مودیان 
فراهم شده باشد. مسئول تایید شرط فوق، وزیر 

امور اقتصادی و دارایی است.
تبصره 5- در صورتی که درآمد یا وجوه دریافتی 
ناشی از فروش دارایی های موضوع بندهای )۳( 
و )۴( این ماده به اشــخاص موضوع اجزاء )۳( و 
)۴( جزء)ج( ماده)16مکرر( قانــون پایانه های 
فروشگاهی و ســامانه مؤدیان باشــد، درآمد یا 
وجوه دریافتی مذکور مشمول مالیات بر عایدی 
سرمایه و در غیر این صورت کل درآمد یا وجوه 
دریافتی فــوق با رعایت مفاد فصل ششــم باب 
سوم قانون مالیاتهای مستقیم، مشمول مالیات 
موضوع ماده)12۴( این قانون می شوند. اشخاص 
غیرتجــاری کــه دارایی های موضــوع بند)۳( 
ماده)۴( این قانون را مستقیماً از اشخاص موضوع 
بندهــای )۳( و )۴( جــزء)ج( ماده)16مکرر( 
قانون پایانه های فروشــگاهی و سامانه مؤدیان 
خریداری کرده اند، در صورت فروش دارایی های 
مذکور به سایر اشــخاص غیرتجاری، مشروط 
به ثبت انتقال دارایی مذکور از طریق کارپوشــه 
غیرتجاری یا از طریق شرکت های معتمد مالیاتی 
یا اشــخاص موضوع بندهای )۳( و )۴( جزء)ج( 
ماده)16مکرر( قانون پایانه های فروشــگاهی و 
سامانه مؤدیان صرفاً مشمول مالیات بر عایدی 
ســرمایه می شــوند. ثبت مذکور با درج شماره 
منحصربفرد مالیاتی صورتحســاب الکترونیکی 
خرید اولیــه، در حکــم صدور صورتحســاب 
الکترونیکی است و صورتحســاب الکترونیکی 
مذکور به صورت خودکار به کارپوشه غیرتجاری 
خریدار منتقل می شــود. خریدار مکلف اســت 
ظرف مدت ســی روز از تاریخ درج صورتحساب 
الکترونیکی در کارپوشــه غیرتجاری، نسبت به 
اعلام پذیرش یا عدم پذیرش این صورتحســاب 
الکترونیکــی اقدام کند. عــدم اظهارنظر ظرف 
مدت مذکور به منزله عدم تأیید صورتحســاب 

الکترونیکی مربوط می باشد.
تبصــره 6- مبنــای محاســبه قیمــت خرید 
دارایی های موضــوع بند)۳( این مــاده با دوره 
تملک کمتر از ســه ســال، قیمت درج  شده در 
آخرین صورتحساب الکترونیکی خرید می باشد. 
در صورتی که دوره تملــک دارایی فوق بیش از 
سه سال باشــد، قیمت روز دارایی های مذکور 
در سه سال قبل یا مبلغ مندرج در صورتحساب 
الکترونیکی خرید، هر کدام که بیشــتر باشــد، 

مبنای محاسبه عایدی سرمایه است.
 تبصــره 7- دارایی هــای بند)۴( ایــن ماده در 
صورتی که نــزد بانک ها یا موسســات اعتباری 
غیربانکی ایرانی ســپرده گذاری شده باشد، در 
دوره سپرده گذاری مشــمول مالیات بر عایدی 

سرمایه نمی باشد.
تبصره 8- آیین نامه اجرایــی در خصوص نحوه 
صدور صورتحساب الکترونیکیدارایی های موضوع 
بند)5( این ماده، ظرف مدت شــش ماه پس از 
تصویب این ماده توسط ســازمان با همکاری با 
بانک مرکزی تهیه می شــود و به تصویب هیئت 

وزیران می رسد.

رئیس ســازمان توســعه 
تجارت گفت: بانک مرکزی 
مجــوز واردات با رمزارز ها 
را صــادر کرده اســت و 
منتظر تایید نهایی وزارت 
اقتصاد هستیم. علیرضا پیمان پاک رئیس سازمان 
توسعه تجارت با اعلام این خبر گفت: قرار بود اواخر 
پاییز سال گذشــته واردات با اســتفاده از رمز ارز 
اجرایی شود، اما راه اندازی سامانه و سازکار قانونی، 
عملیاتی شدن آن را به تعویق انداخت. ضمن اینکه 
با تغییرات در بانک مرکزی مواجــه بودیم، اما در 
حال حاضر کار تقریبا تمام اســت و به زودی این 

فرآیند عملیاتی خواهد شد.
 پیمان پــاک گفت: براســاس آمــار و اطلاعات 
وزارت صمت و بانک مرکــزی، برخی از واحد های 

تولیدکننده رمز ارز مجاز در داخل کشور، واردات 
در ازای رمزارز خودشان انجام دادند که البته عدد 
بالایی نیست و در حد چند ده میلیون دلار است. 
اما برآن اســاس فرآیند کار را آزمایش کردیم که 
عمومیت موضوع و راه اندازی سامانه آن از امسال 

اجرایی خواهد شد.
بر این اساس، بانک مرکزی تاکید دارد که گسترش 
استفاده از رمزارزها تأثیرات بالقوه ای بر سیاست 
های پولی و ارزی کشــور خواهد داشــت و ایجاد 
فرصت های جدید، تهدیدهایــی را متوجه عموم 
مردم و سازمان های استفاده کننده از آن خواهد 
کرد. در تازه ترین تحولات در حــوزه رمزارزها با 
اعلام رئیس کل بانک مرکزی و با همکاری وزارت 
صمت، برای کسانی که مجوز اســتخراج رمز ارز 
دریافت کرده بودند، امکان واردات کالا  فراهم شده 
و مقررات این کار نیز مشخص شده و به زودی طی 

هفته آینده اعلام عمومی خواهد شد.

در همین رابطه چندی پیش، وزارت صنعت، معدن 
و تجارت ایران در راســتای تقویت تجارت کشور، 
استفاده از رمزارز به جای دلار و یورو برای واردات 
کالا توسط کســب  و کارهای ایرانی را مجاز اعلام 
کرد. رضا فاطمی امین وزیر ســابق صنعت، معدن 
و تجارت تایید کرد که مقــررات دقیقی در مورد 
اســتفاده از رمزارزهای پایه برای تجارت و تامین 
الزامات صنعت استخراج رمزارز در کشور تصویب 

شده است.
رضــا فاطمی امین تنهــا یک هفته پــس از ثبت 
اولیــن ســفارش واردات خــودرو با رمــزارز به 
ارزش 10 میلیــون دلار. بــه شــرح تغییــرات 
قوانین نظارتــی رمزارزهــا در ایــران پرداخت. 
پــس از واردات، انجمن واردات ایران خواســتار 
شــفافیت در مقررات نظارتی شد. تا کسب وکارها 
 و واردکنندگان بــا تغییر دســتورالعمل ها دچار

مشکل نشوند.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

پای ارز دیجیتال به تجارت رسمی باز شد

مجوز بانک مرکزی برای واردات با رمز ارز
نمایندگان مجلس مصوب کردند؛

از خرید و فروش ملک و ماشین تا طلا و رمز ارز همگی 
مشمول مالیات بر عایدی سرمایه

توسعه تجارت با رمزارزها
یوسف کاووسی، کارشناس اقتصادی 

موضوع واردات کالا با رمز ارزها از مدتها قبل 
مطرح بوده و موضوع جدیدی نیســت. این 
موضوع مربوط به رمز ارزهایی می شــود که 
قانونی بوده و اجــازه واردات دارند. یعنی رمز 
ارزهایی که با مجوز استخراج می شوند و می 
توانند در واردات کالا از آن استفاده کنند. در 
حال حاضر هم برخی از این رمز ارزهایی که به 
صورت قانونی استخراج می شوند واردات کالا 
را انجام می دهند. بنابراین موضوع جدیدی 
مطرح نشده است. اما تعداد این رمز ارزهایی 
که مجوز واردات دارنــد و قانونی فعالیت می 
کنند محدود است. البته کسانی هستند که 
ارزهای دیجیتال را خــارج از ضابطه و مجوز 
اســتخراج می کنند و هنوز مکانیزمی برای 

خرید و فروش این ارزها تعریف نشده است.
 این موضوع مزایایی برای تجارت و اقتصاد دارد. 
با استفاده از رمز ارزها می توان تحریم ها را دور زد 
و نیاز به واسطه و صرافی وجود ندارد. همچنین 
نیاز به تایید بانکها ندارند و نظارت بر آنها نیز به 

آن صورت که مخل تجارت شود وجود ندارد. 
این قانون جدید نبــوده و تنها در اجرا متوقف 
مانده است. چراکه سیاست گذاران تا به امروز بر 
روی آن اجماع نداشتند. مجدد همان صحبتها 
مطرح شــده و منظور از آن تنهــا ماین های 
قانونی هستند. تجار با اســتفاده از رمز ارزها 
که در کیف پول دارند تجارت می کنند و پول 
طرف خارجی را پرداخت می کنند. اخیراً بعد 
از فشار زیادی که به بازار وارد شده مسئولان 
اجازه دادند فعلا رمزارزهایی که در داخل کشور 
با مجوز انجام می شود را در صرافی های مجاز و 
فقط هم برای نقل و انتقالات خارج از کشور در 

زمینه واردات استفاده کنند. 
تراکنش هــا در این حوزه بازگشــت ناپذیر 
و انکارناپذیر هســتند و بنابرایــن ابزار مالی 
خوبی محســوب می شــوند اما برای اینکه 
برای طرف های تجاری، پذیرش شــود باید 
در کشورمان رواج نسبتاً زیادی داشته باشد. 
در حال حاضر بســیاری از سرمایه گذاران به 
ســمت بازار رمزارزها رفته اند. دلیل هم این 
است که نظارت و مبدا و منشأ انتقالات معلوم 

نبوده است.
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فناوری و 
اطلاعات

تا پایان سال 1403 تحقق می یابد:
افزایش ظرفیت شبکه انتقال به ۱۲۰ ترابیت بر ثانیه 

مدیرعامل شرکت ارتباطات زیرســاخت پروژه انتقال را تأمین کننده اصلی زیرساخت 
ارتباطی کشور دانست و افزود: باید یکپارچگی کلی در تمام شبکه های انتقال حفظ شود.

محمدجعفرپور، معاون وزیر، رییس هیئت مدیره و مدیرعامل شرکت ارتباطات زیرساخت، 
در همایش تبیین پروژه های راهبردی شرکت ارتباطات زیرســاخت با اشاره به اینکه 
تأمین کننده اصلی زیرساخت ارتباطی کشور پروژه انتقال است افزود: در سال گذشته 
اقدام بزرگی در این زمینه انجام شد و پروژه انتقال با ظرفیت ۲۰ترابیت بر ثانیه در حال 
اجرا و پیاده سازی است که بومی سازی تولید این تجهیزات، مرهون حمایت های بی دریغ 

شرکت ارتباطات زیرساخت است.
وی تأکید کرد: براساس تکلیف سند معماری شبکه ملی اطلاعات تا پایان سال ۱۴۰۳، 
باید ظرفیت شبکه انتقال به ۱۲۰ ترابیت بر ثانیه افزایش یابد. جعفرپور در بخش دیگری از 
سخنان خود به شبکه IP و قراردادی در پایان سال گذشته اشاره کرد و افزود: ان شاالله این 
تجهیزات تا انتهای شهریورماه نصب، راه اندازی و بهره  برداری می شود و اجرای این پروژه 

گام مهمی در افزایش ظرفیت و پایداری شبکه در لایه IP خواهد داشت.
مدیرعامل شرکت ارتباطات زیرســاخت گفت: هدف از این همایش ایجاد هم گرایی و 
رسیدن به درک مشترک از پروژه ها و اقدامات در سال ۱۴۰۲ است که با همکاری یکدیگر 
انجام خواهیم داد. وی درخصوص اقدامات شرکت ادامه داد: هدف ما در سطح کلان، توسعه 
ارتباطات زیرساخت پایدار و با کیفیت در راستای تحقق شبکه ملی اطلاعات است و در 
بحث کیفیت و پایداری ارتباطات زیرساخت اگر به شرایط حاکمیتی توجه کنیم شرکت 

ارتباطات زیرساخت در نوک هرم ارتباطات کشور قرار دارد.
مدیرعامل شــرکت ارتباطات زیرســاخت با تاکید بر اینکه خط قرمز ما وجود اختلال 
است؛ افزود: در شرایط فعلی همه همکاران چه ستادی و چه فنی باید بدانند هیچ گونه 
قطعی و اختلال در ارائه ســرویس معنایی ندارد و همه باید دست  به  دست هم دهیم تا 
کوچک ترین اختلالی به وجود نیاید. بنابراین در این زمینه هرگونه اقدامی از جمله تامین 

پاور، بازمهندسی ها و...که لازم است برای پایداری انجام شود، بایستی مدنظر قرار گیرد.
وی درباره ی سند طرح کلان و معماری شبکه ملی اطلاعات به عنوان اصلی ترین سند 
شرکت ارتباطات زیرســاخت گفت: همه پروژه ها و اقدامات شرکت از صفر تا صد ذیل 
پروژه های شبکه ملی اطلاعات جریان دارد. جعفرپور به برنامه های ۱۴۰۲ سال اشاره کرد و 
گفت: لازم است توسعه سرمایه انسانی در معاونت توسعه منابع فعال تر شود و در این زمینه 
باید آموزش را جدی تر بگیریم. وی با تاکید بر آموزش هایی فراتر از آن چه وجود دارد یادآور 
شد: منظور من، آموزش  لبه های تکنولوژیست که لازم است همکاران در معاونت های 
فنی و راهبردی و سایر معاونت ها، آموزش های مرتبط را دریافت کنند و در بخش های 
دیگر شرکت نیز، در زمینه بازاریابی، تجاری و استراتژیک، آموزش های روز دنیا مورد توجه 
قرار گیرد. طبق اعلام شرکت ارتباطات زیر ساخت، معاون وزیر ارتباطات در بخش دیگری 
از ســخنان خود ادامه داد: آموزش DBA و MBA برای مدیران در سال جدید با حضور 

دانشگاه های مطرح، نیز می تواند مؤثر واقع شود که لازم است در دستور کار قرار گیرد.
مدیرعامل شرکت ارتباطات زیرساخت با تاکید بر اینکه درحوزه مشتری مداری نیازمند 
فعالیت های جدیدی هستیم، افزود: امروزه در سطح کلان شرکت و بین المللی سرویس ارائه 
می دهیم و محصولاتی برای اپراتورهای بزرگ کشور و اپراتورهای بین المللی داریم. بنابراین 
باید سطح ارائه خدمات و ســرویس ها را ارتقا داده و در خصوص ارتباطات امن و پایدار به 
مشتریان اطمینان دهیم تا مشتریان از ما راضی باشند. جعفرپور در پایان به تغییر نگرش در 
روابط عمومی شرکت ارتباطات زیرساخت اشاره کرد و گفت: وقت آن است که روح جدیدی 
به روابط عمومی دمیده شــود؛ همچنین در زمینه ارتباطات بین الملل و داخلی نیازمند 
برندسازی هستیم؛ تا شرکت ارتباطات زیرساخت به اندازه زحماتی که از سوی همکاران برای 

رسیدن به اهداف شرکت کشیده می شود نامش در کشور بدرخشد و دیده شود.

خلاق ها از اهمیت و جایگاهی هم تراز دانش بنیان ها برخوردارند
با حضور معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهوری، دورهمی جمعی 
از مدیران خانه های خلاق و نوآوری برگزار شد. در این رویداد که با حمایت ستاد توسعه 
فناوری های فرهنگی و نرم معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری 
برگزار شد، تعدادی از مدیران خانه های خلاق و نوآوری گرد هم آمدند تا در فضایی صمیمی 
و بدون واسطه، از توانمندی ها، تجارب، دغدغه ها، برنامه های آینده در حمایت و توسعه 

صنایع خلاق با معاون علمی، فناوری رییس جمهوری بگویند.
روح الله دهقانی در این نشست با تاکید بر این که خلاقیت، بخش جدایی ناپذیر و پیش برنده 
روبه جلوی اقتصاد دانش بنیان است، ادامه داد: »خلاقیت« و »فناوری« دو بال راهبردی و 
سرنوشت ساز در حرکت رو به پیشرفت اقتصاد دانش بنیان هستند. در این حرکت، اگر بال 
خلاقیت از بال فناوری مهم تر نباشد دست کم به اندازه آن حائز اهمیت است. معتقدم آن 
چه که ارزش افزوده بسیار چشمگیر و مردمی شدن اقتصاد داتش بنیان را رنگ تحقق می 
بخشد، بخش مربوط به خلاقیت بوده و شرکت های خلاق در این عرصه، نقشی راهبردی 

ایفا می کنند.
دهقانی، با بیان این که معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری به 
دنبال افزایش دامنه اثرگذاری شرکت های خلاق است ادامه داد: بر همین اساس در کنار 
ستاد توسعه فناوری های فرهنگی و نرم معاونت علمی، یک اداره کل تحت عنوان اداره 
کل اقتصاد خلاق شکل گرفته است که این امر، نشان از اهمیت بالای این حوزه دارد. با 
پیگیری های مستمر و جدی صورت گرفته توسط معاونت علمی، زمینه های لازم فراهم 
شده است تا شرکت های خلاق نیز از مزایای قانون حمایت از شرکت های دانش بنیان 
بهره مند شوند. رئیس بنیاد ملی نخبگان، اقتصاد خلاق را وجه مردمی و بازارساز اقتصاد 
دانش بنیان برشمرد و گفت: معتقدم حوزه اقتصاد خلاق به چند دلیل زودتر به بهره برددری 
می رسد که مهم ترین علت آن، ارتباط مستقبم و نزدیک با زندگی مردم است. زودبازده تر 
بودن و نیاز به حجم سرمایه گذاری کم تر در کنار بازدهی فراگیرتر از دیگر مزایای اقتصاد 

خلاق به شمار می روند.
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهوری، با بیان این که در تعریف جدید 
از ارزیابی شرکت های دانش بنیان، شرکت ها خلاق جایگاه و شأن هم تراز این شرکت ها 
دارند، افزود: در دنیا تعاریف متعددی برای نوآوری مطرح اســت که یکی از این تعاریف، 
نوآوری را ترکیب خلاقانه چند فناوری می داند. ورود و تولی گری معاونت علمی به حوزه 
خلاق، در حالی که نهادهای متولی محصولات فرهنگی و هنری در جامعه وجود دارند، 
مبتنی بر دیدگاهی دوراندیشانه و نوآوری محور است. معاونت علمی، متولی حمایت از 
خلاقیت و نوآوری است بنابراین از حوزه های حایز نوآوری حمایت می کند. شرکت های 
خلاق هم از وجه فناوری برخوردارند اما خلاقیت در این شرکت هاپررننگ تر است، همان 
گونه که شــرکت های دانش بنیان هم از خلاقیت بهره می برند اما عمده تکیه آن ها به 

فناوری است.
بر مبنای تعریف جدید، شــرکت هایی که بر بال فناوری متکی تر هستند شرکت های 
دانش بنیان و آن دسته از شرکت ها که خلاقیت پررنگ تری دارند، شرکت خلاق تلقی 
می شوند؛ این دو نوع شرکت از حیث اهمیت، اثرگذاری و اولویت بندی تفاوتی با یکدیگر 

نداشته و هر دو در چرخه اقتصاد دانش بنیان به یک میزان حائز اهمیت هستند.
وی افزود: خانه های خلاق و نوآوری نیز بر اساس این تعریف، بسترهایی برای پیوند میان 
فناوری و نوآوری و شکل گیری شرکت های خلاق در حوزه های گوناگون موضوعی هستند. 
خانه های خلاق و نوآوری تجهیزات و زیرساخت ها را در آن موضوع خاص در اختیار کسانی 
قرار می دهند که خلاقیت دارند اما می خواهند خلاقیت خود را به بازار متصل کنند. خانه 
های خلاق، به افراد یا تیم ها کمک می کنند تا گوهر خلاقیت را به محصول و خدمت قابل 

عرصه به بازار و رقابتی تبدیل شود.
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهوری با اشاره به حمایت از خانه های 
خلاق و نوآوری استانی به ویژه در مناطق محروم، عنوان کرد: تا پایان امسال با روش های 
اهرم کردن چند صندوق تخصصی تا پانصد میلیارد تومان برای سرمایه گذاری شکل بگیرد 

تا خون تازه ای در رگ های حوزه صنایع خلاق و فرهنگی جریان پیدا کند.

اخبار

معــاون علمــی، فنــاوری 
دانش بنیــان  اقتصــاد  و 
رئیس جمهــور با اشــاره به 
هدف گــذاری بــرای ۲ برابر 
شــدن صادرات محصولات 
پتروشیمی تا پایان برنامه هشتم توسعه، گفت: در اواخر 
ســال ۱۴۰۱ تعریف ۱۰ ابرپروژه پیشــران در صنعت 

پتروشیمی انجام شد. 
»روح الله دهقانــی فیروزآبــادی« در مراســم افتتاح 
چهاردهمین همایش بین المللی صنعت پتروشــیمی 
با اشاره به اینکه هر کشــوری مزیت های ویژه ای دارد 
و برای توســعه پایدار باید به این فرصت ها توجه شود، 
افزود: هر کشور ظرفیت صنعت و اقتصاد خاص خودش 
را دارد. بزرگترین صنعت اقتصادی و اقتدار ایران صنعت 
نفت است. ایران در ذخایر نفتی یکی از کشورهای برتر 
جهان است و مسیر اقتصاد دانش بنیان کشور که مورد 
تاکید رهبر انقلاب اســت، یکی از راه هایش از صنعت 

نفت می گذرد.
دهقانی با تاکید بر اینکه برنامه ریزی ویژه باید در این 
عرصه وجود داشته باشــد، گفت: همه چیز در تکمیل 
زنجیره ارزش نهفته است. در نقاط پایین دستی زنجیره 
ارزش سخت افزار کمرنگ شده و ارزش افزوده های چند 

ده برابری ایجاد می شود.
معاون رییس جمهوری با اشــاره به اینکه خام فروشی 
نفت و گاز زیان است، ادامه داد: در زنجیره های میانی 
سود ۲۰۰ درصدی ایجاد می شود اما در پایان زنجیره 

ارزش آفرینی واقعی با سود هزار درصدی ایجاد می شود. 
وی تاکید کرد: بیش از ۸ هزار شرکت توسعه تکنولوژی 
در کشور وجود دارد که توان تولید هر دانش فناوری را 
دارند و ۲۵۰ فناوری برجسته در صنعت پتروشیمی که 

وجود دارد در کشور قابل تولید است.
دهقانی گفت: وصل کردن سرشاخه های دانش بنیان 
به جریان ایجاد ارزش در صنعت پتروشیمی در دستور 
کار اســت. وی با اشــاره به اینکه ایران با تمام توان در 
تحقق اقتصاد دانش بنیان برنامه ریزی و اقدام می کند، 
افزود: در کمتر از ۱۰ سال بزرگترین و ارزش آفرین ترین 
صادرکننده محصولات پایین دست پتروشیمی خواهیم 

بود.
معاون علمــی، فناوری و دانش بنیــان رییس جمهور 
ادامه داد: ستاد توسعه اقتصاد دانش بنیان پتروشیمی 
و زنجیره پایین دســتی در دولت سیزدهم ایجاد شده 
است. وی با اشاره به راه اندازی صندوق سرمایه گذاری 
خطرپذیــر هلدینگ خلیج فارس در بــورس با ۲ هزار 
میلیارد تومان ســرمایه، گفت: تا پایان سال آثار آن را 
خواهیم دید که به تولید دانش فنی و لایسنس کمک 

می کند.
دهقانی افزود: بخشــی از کارگروه »بــار اول« معاونت 
علمی به صنعت پتروشــیمی اختصاص پیدا کرده که 
بر اســاس آن محصولی که برای بار اول تولید می شود 

مستقیما و در کمترین زمان تبدیل به قرارداد شود.
وی ادامه داد: تا کنون صنعت نفت از فرصت ســاخت 
بــار اول ۲۰۰ میلیون دلار اســتفاده کرده اســت. در 
ایران بــه ازای هــر یــک دلار در توســعه تکنولوژی 
۸ دلار صرفــه جویــی و آورده ارزی داشــتیم. بــه 
گفته دهقانــی، در اواخر ســال ۱۴۰۱ تعریف ۱۰ ابر 

پروژه پیشــران در صنعت پتروشــیمی انجام شــد. 
صادرات ۲ برابــری صادرات محصولات پتروشــیمی 
 در برنامــه هفتــم و هشــتم توســعه هدف گــذاری 

شده است.
مدیــر برنامه ریزی و توســعه شــرکت ملــی صنایع 
پتروشــیمی نیز از واردات حدود ۲.۵ میلیارد دلار کالا 
و مواد شیمیایی مورد نیاز صنعت پتروشیمی در سال 
گذشته اشاره کرد. حسن عباس زاده مدیر برنامه ریزی 
و توسعه شرکت ملی صنایع پتروشیمی گفت:سیاست 
کلان دانش بنیان را باید به نحوی در ارکان و بدنه صنعت 
پتروشــیمی جایگذاری کنیم که تا سالیان متمادی به 

آن توجه شود.
او گفت: سال گذشــته حدود ۲.۵ میلیارد دلار صرف 
واردات کالا، تجهیزات و مواد شــیمیایی مورد نیاز این 

صنعت شده است که حدود ۴۰۰ میلیون دلار آن برای 
طرح های پتروشــیمی و حدود ۱.۵ میلیارددلار برای 
مجتمع های پتروشیمی بوده است. مدیر برنامه ریزی و 
توسعه شرکت ملی صنایع پتروشیمی ادامه داد: براین 
اساس فرصت بسیار خوبی برای شرکت های دانش بنیان 
وجود دارد و شرکت های پتروشــیمی از جلوگیری از 
خروج این ارز از کشور و استفاده آن در داخل استقبال 
می کنند و در سیاست های ارزی سال جدید نیز به این 

موضوع توجه شده است.
عباس زاده گفت: خوشــبختانه همکاری های بســیار 
مطلوبی با مراکز پژوهشــی از جمله پژوهشگاه صنعت 
نفت داریم و براساس مذاکرات انجام شده تلاش می شود 
که از توانمندی پژوهشگاه صنعت نفت در زمینه دانش 

مورد نیاز ۲۱ طرح زنجیره ارزش استفاده شود.

تعریف ۱۰ ابرپروژه پیشران در صنعت پتروشیمی انجام شد 

بازار ۲.۵ میلیارد دلاری پتروشیمی برای دانش بنیان ها
News kasbokar@gmail.com

معاون علمی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیان رییس 
جمهوری گفت: کشــاورزی و غذا یکــی از حوزه های 
برجســته برای دانش بنیان کردن اقتصاد با همراهی و 

سرمایه گذاری مردم است.
به گزارش معاونــت علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش 
بنیان ریاست جمهوری، روح الله دهقانی معاون علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهوری در آیین 
امضای توافق نامه های همکاری با هدف ارتقا و توسعه 
گلخانه های هوشمند و شهرک های مولد گلخانه ای و 
شیلاتی عنوان کرد: هنگامی که از اقتصاد دانش بنیان 
صحبت می کنیم در حقیقت از اقتصــادی مبتنی بر 
مردم و برای مردم سخن می گوییم. رهبر فرزانه انقلاب 
هم بر این مردمی شدن اقتصاد، تاکید دارند و ماهیت و 
ماموریت اقتصاد دانش بنیان نیز به گونه ای تعریف شده 
است که مبتنی بر فناوری باشد و جامعه را در اقتصاد، 

نقش آفرین می سازد.
دهقانی، اولویت دارترین و مهم ترین مساله امروز کشور، 
را اقتصاد دانســت و افزود: اصل کلیدی و راهبردی در 
تحول کشــور نیز، دخیل کردن مردم برای تحول در 
اقتصاد است. رهبری بارها از جمله در سخنان اخیرشان 
در آغاز سال، بر استفاده از قابلیت های مردم و مردمی 
کردن اقتصاد گفته اند و مصداق بارز اقتصاد مردمی را 

شرکت های دانش بنیان دانسته اند.
معاون علمی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیان رییس 
جمهوری با بیــان این که کشــاورزی و غــذا یکی از 
حوزه های برجســته برای دانش بنیان کردن اقتصاد با 

همراهی و سرمایه گذاری مردم است، ادامه داد: بشر از 
روزی که متولد می شود نسبت به زمین، گیاه و درخت 
انس و پیوندی ناگسستنی برقرار می کند و برای تامین 
غذا به عنوان یکی از اصلی ترین نیازهای فطری خود گام 
برمی دارد. بر همین اساس، صنعت غذا که تامین کننده 
مهم ترین و پایه ای ترین نیاز انســان است، هیچ گاه از 

حرکت بازنخواهد ایستاد.
رییس بنیاد ملی نخبگان اهمیت رسوخ فناوری های نو و 
نوآوری به عرصه کشاورزی و امنیت غذا را با بهره گیری 
از نیروی انســانی دانش آموخته و خلاق، یادآور شد و 
گفت: اهمیت این حوزه به اندازه ای بالا اســت که در 
سال های اخیر، بزرگ ترین ثروتمندان و سرمایه گذاران 
شناخته شده، عددهای هنگفتی را در حوزه کشاورزی 
غذا و تولید فرآورده های غذایی سرمایه گذاری کرده اند. 
این ظرفیت بسیار بالا در کشــور ما وجود دارد اما لازم 
است تا با به میدان آوردن مردم و سرمایه گذار بخش 
خصوصی، مغزافزار، تجهیزات فناور ودر نهایت اقتصاد 

دانش بنیان را در این حوزه پرظرفیت وارد کنیم.
دهقانی ادامه داد: اگر قرار است ۶ هزار همت نقدینگی 
سرگردان از بازار های کاذب و خانمان برانداز به سوی 
تولید و اشتغال و خلق ارزش افزوده هدایت شود، باید 
حوزه های ظرفیت مند برای سرمایه گذاری و پیشرفت 
همچون کشاورزی، امنیت غذا و سایر را به مردم اطلاع 
رسانی و آموزش دهیم. قطعا اگر به مردم مسیر صحیح 
گلخانه داری ، کشت هوشمند و سرمایه گذاری در این 
عرصه به عنوان صنعتی پرسود، آینده دار و تامین کننده 

رفاه آیندگان آموزش و اطلاع رسانی شود، قطعا مردم 
هم به تخصیص سرمایه های خود در این حوزه مشتاق 

خواهند شد.
معــاون علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیــان 
رییس جمهــوری بیان کرد: معتقدیــم اقتصاد دانش 
بنیان وقتی جایگاه و اثرمندی واقعی خود را می یابد که 
مردم تاثیر دانش و فناوری را در زندگی خود احساس 
کنند. از مراحل مطالعه تا کاشت و برداشت و فرآوری 
را باید به صورت گســترده نقش مردم را در کشاورزی 
فناورانه، افزایش دهیم تا شاهد ثمرات آن در اقتصاد، 

اشتغال و آینده جامعه باشیم.
دهقانی با اشــاره به عزم جدی معاونت علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری برای توسعه 
فناورانه و نوآورانه حوزه کشاورزی، امنیت غذا و توسعه 
بازار این حوزه ها افزود: اهمیت این حوزه به قدری بالا 
است که توسعه فناوری، کاهش وابستگی و رونق بازار 
این حوزه را ذیل یک ســتاد مجزا و تخصصی با عنوان 
ســتاد توســعه اقتصاد دانش بنیان غذا و کشــاورزی 
دنبال می کنیم. این ســتاد ضمن حمایــت از نوآوری 
و فناوری های قابل بهره بــرداری در این حوزه تلاش 
می کند با اســتفاده از فناوری و روش هــای نوآورانه 
همچون تامین مالی جمعی، توســعه نوآوری محور و 

هوشمند را برای این حوزه به ارمغان بیاورد.
دهقانی عنــوان کرد: از همه ظرفیت ها برای توســعه 
کشاورزی هوشمند استقبال می کنیم تا ضمن تامین 
نیاز مردم، زمینه مردمی شدن اقتصاد علاوه بر تامین 

یکی از حیاتی ترین نیازهای مردم یعنی غذای ســالم، 
فراهم شود.

در بخش دیگری از این مراسم نادرقلی ابراهیمی مدیر 
برنامه ملی توسعه شــهرک های گلخانه ای و شیلاتی 
معاونت علمی، با اشــاره به اهمیت بالای امنیت غذا و 
توجه به کشت در محیط های کنترل شده عنوان کرد: 
تغییرات چشمگیر اقلیمی در آینده مانند خشکسالی  
از یک سو و نیاز روز افزون جامعه به غذا، اهمیت تولید 
در محیط های کنترل شــده را به یکی از اصلی ترین 
راهبردها در همه کشورها تبدیل کرده است. ایران نیز 
در این زمینه گام هایی برداشته و برنامه های راهبردی 
را در دســتور کار قرار داده است که در راستای همین 
رویکرد در معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری، ایجاد و توسعه گلخانه های هوشمند 

و شهرک های مولد گلخانه ای را دنبال می کنیم.
ابراهیمی افزود: با توجه به شــرایط اقلیمی نامساعد 
در آینده، راهی جز حرکت به ســوی کشت در محیط 
های کنترل شــده و حرکت از کشت در اراضی سنتی 
به سوی کشت هوشــمند با حداقل مصرف انرژی آب 
و در کمترین مســاحت با بیش ترین بهره وری نداریم. 
وی با بیــان این که در برنامه هفتم توســعه، احداث و 
ارتقای ۱۵۰ هزار هکتار گلخانه در برنامه وزارت جهاد 
کشاورزی پیس بینی شده است، ادامه داد: تحقق این 
دورنمای بلند، نیازمند یک عزم جدی از ســوی همه 
بخش ها و همکاری مردم، مســئولان و نقش آفرینی 

جدی شرکت های دانش بنیان است.

معاون نوآوری صندوق نوآوری و شــکوفایی گفت: طی 
چندسال گذشته، این صندوق ۳۷ هزار میلیارد تومان 

تسهیلات به شرکت های دانش بنیان ارائه کرده است. 
ســیاوش ملکی فر معاون توســعه صندوق نــوآوری و 
شکوفایی در افتتاحیه رویداد شکوفا که در محل صندوق 
نوآوری و شکوفایی برگزار شد، گفت: صندوق نوآوری و 

شکوفایی در طول چند سال گذشــته بیش از ۳۷ هزار 
میلیارد تومان به شرکت های دانش بنیان تسهیلات ارائه 
کرده است.وی تأکید کرد: صندوق نوآوری ۱۴ خدمت 
را در حوزه مالکیت فکری ارائه می دهد. معاون توســعه 
صندوق نوآوری و شکوفایی با اشــاره به رویداد شکوفا 
گفت: سازمان جهانی مالکیت فکری هرساله روز جهانی 

مالکیت فکری را در ۲۶ آوریل یعنی ۶ اردیبهشت گرامی 
می دارد و امسال سازمان جهانی مالکیت فکری عنوان 
)زنان و مالکیت فکری؛ شتابدهی خلاقیت و نوآوری( را 
انتخاب کرده و ما نیز همین شعار را برای دومین رویداد 
شکوفا انتخاب کردیم. ملکی فر گفت: ما یک مسابقاتی 
را در حوزه مالکیت فکری با تعداد ۱۵۰ نفر برگزار کردیم 

که سوالات تخصصی زیادی مطرح شد که شرکت ها در 
آن مشارکت کردند. این رویداد با حضور دکتر خزعلی 
معاون امور زنان رئیس جمهور و دهقانی معاون علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری، دکتر 
خیاطیان رئیس هیأت عامل صندوق نوآوری و شکوفایی 

در محل این صندوق برگزار شد.

پیوست رســانه ای برای پروژه ملی فیبر نوری منازل و 
کسب وکارها با تشکیل کارگروهی در وزارت ارتباطات 

و فناوری اطلاعات تدوین می شود.
به گــزارش وزارت ارتباطات و فنــاوری اطلاعات، در 
پی تاکید وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات مبنی بر 
ضرورت افزایش اطلاع رســانی درباره پروژه ملی فیبر 
نوری منازل و کســب وکارها و آگاهی بخشــی درباره 
مزایای این پــروژه به مردم، نخســتین کارگروه تهیه 
و تدوین پیوست رســانه ای پروژه فیبر نوری منازل و 
کســب وکارها با حضور نماینده همه اپراتورهای فعال 
در این پروژه در مرکز روابط عمومی وزارت ارتباطات 

تشکیل شد.
در این جلســه محمد احســان خرامید، مشاور وزیر 
و رئیس مرکــز روابط عمومی و اطلاع رســانی وزارت 
ارتباطات و فناوری اطلاعات با اشــاره به جلسه هفته 
گذشــته وزیر ارتباطات با مدیــران اپراتورهای فعال 
در پــروژه فیبر نوری منــازل و کســب وکارها گفت: 
شرکت های توســعه دهنده پروژه فیبر نوری باوجود 
اینکه تاکنون زحمات زیادی را سراسر کشور متحمل 

شده اند اما تاکنون متناسب با آن اطلاع رسانی و آگاهی 
بخشی مناسبی در این باره نداشته اند و آقای وزیر نیز 
به فقر اطلاع رســانی درباره این پروژه اشاره کردند که 
حسب دستور وزیر ارتباطات، در این مرکز کارگروهی 
برای هماهنگی، تهیه و تدوین پیوست رسانه ای پروژه 
احداث فیبرنوری خانوارها و کســب وکارها با حضور 

نماینده اپراتورهای فعال در آن تشکیل شد.
خرامید با بیــان اینکه برخی به دلیل عــدم آگاهی از 
مزایــای رقابتی و ویژگــی های این پــروژه، گاها آنرا 
غیرضروری می دانند، خاطرنشــان کرد: بســیاری از 
کشورهای پیشرفته دنیا، فیبر نوری را نسخه شفابخش 
توسعه دسترســی و بهبود کیفیت کاربران می دانند و 
این مسیری اســت که آنرا طی کرده اند بنابراین باید 
ضمن معرفی این پروژه، مشــخصات، ویژگی ها، مزایا 
و اثرات آن برای همه اقشار با دقت تبیین شود چراکه 
تنها راه حل اساســی مشکل ســرعت اینترنت، پروژه 

فیبرنوری است.
رئیس مرکز روابط عمومی وزارت ارتباطات با تاکید بر 
ضرورت تولید محتوای مناسب برای معرفی این پروژه 

گفت: یکی از ابزارهای تولید محتوا در اختیار داشتن 
تصاویر مناسب است؛ اما متاســفانه باوجود اینکه در 
حال حاضر حدود ۲،۵ میلیون پوشش فیبرنوری ایجاد 
شــده اســت اما باوجود این حجم از کار، شرکت های 
توسعه دهنده تصاویر مناسبی برای تولید محتوا در این 

زمینه در اختیار ندارند.
مشاور وزیر ارتباطات با اشاره به نقش پررنگ رسانه ملی 
در فرهنگ ســازی، تصریح کرد: صداوسیما در فرایند 
اســتقرار پنجره ملی خدمات دولت هوشمند چه در 
بحث فرهنگ سازی و چه در بحث رفع موانع، خدمات 
قابل توجهی انجام داد که می توان با استفاده از ظرفیت 
های رســانه ملی، خبرگزاری و روزنامه ها و سایت ها 
و مجلات تخصصی پرونده ویژه ای را برای پیشــبرد 
پروژه ملی فیبرنوری منازل و کســب و کارها تشکیل 
داد تا مردم بتوانند هرچه زودتر طعم شیرین فناوری 

را احساس کنند.
وی در خاتمــه افــزود: پــروژه فیبر نــوری منازل و 
کســب وکارها زیرســاخت حیاتی برای کشور است 
که ضروریســت برای موفقیت آن  میــان اپراتورها و 

شرکت های توسعه دهنده و مرکز روابط عمومی وزارت 
ارتباطات به منظور تدوین پیوست رسانه ای این پروژه 
همکاری، هم افزایی و هماهنگی های مناســبی شکل 

بگیرد.
در ادامه این جلسه مدیران روابط عمومی و نمایندگان 
اپراتورهــای فعــال در پــروژه فیبر نــوری منازل و 
کســب وکارها، نقطه نظرات و پیشــنهادهای خود را 
به منظور اطلاع رسانی درست و دقیق و آگاهی سازی 

درباره این پروژه ملی ارائه کردند.
براساس این گزارش، هفته گذشــته عیسی زارع پور 
وزیر ارتباطات در جلســه با مدیران عامل اپراتورهای 
فعال در پــروژه ایجاد ۲۰ میلیون پوشــش فیبرنوری 
منازل و کســب و کارها، گفته بود: بــرای بهره مندی 
مردم عزیز از این سرویس، تسهیلات و مزایای زیادی 
توسط دولت در نظر گرفته شــده که متاسفانه اغلب 
هموطنان عزیز از آن بی اطلاع هستند. به همین دلیل 
به روابط عمومی وزارتخانه دستور دادم تا با همکاری 
 اپراتورها اقدامات لازم جهت اطلاع رســانی در سطح 

جامعه را انجام دهند.

ظرفیت بالای کشاورزی و غذا برای دانش بنیان کردن اقتصاد

اختصاص بیش از ۳۷ هزار میلیارد تومان به شرکت های دانش بنیان

تدوین پیوست رسانه ای برای پروژه ملی فیبر نوری منازل و کسب وکارها
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کار و
کارآفرینی 

استارتاپ يك شیوه نوپاست كه راه حلي 
نوين را براي يك مســاله ارائه مي كند؛ 
درحالي كه تضمیني بــراي موفقیت 
شركت از طريق راه حل ارائه شده وجود 
ندارد. به عبارتي استارتاپ فرهنگ نويني 
براي انديشــه هاي نو و خلاقیت بر فراز ايده هاي موجود اســت 
كه هدف آن برطرف كردن مشــكلات موجود در نقاط كلیدي 
اســت. از جمله ويژگي هاي مثبت و منحصربه فرد استارتاپ ها 
ايجاد تغییرات و رشد سريع در يك برهه زماني كوتاه مدت است. 
ايده هايي كه در استارتاپ ها مطرح مي شود، بسیاري مواقع منشا 
ايجاد سرمايه گذاري ها و ايجاد طرح هاي سودآور است و از آنجا كه 
اين ايده ها با يك نگاه كارشناسانه و از پیش بررسي شده صورت 
مي گیرد، خلاقیت، ابتكار و نوآوري زيادي براي كســاني كه در 

جهت اهداف كارآفريني و اقتصادي بزرگ هستند، دارد.
دكتر علي معتمدزادگان، رئیس پارك علمي 
و فنــاوري مازنــدران كه حضــور فعالي در 
استارتاپ ويكند داشته درباره استارتاپ ها به 
»كسب و كار« مي گويد: يك استارتاپ  درواقع 
مدلي از شروع يك كسب وكار است كه مبدع 
آن نیز شركت های گوگل و كوكاكولاهســتند. وی در مورد 
طرح مربوط به استارتاپ ها در پارك علمی و فناوری مازندران 
می گويد.شــروع يك اســتارتاپ بدين صورت اســت كه از 
بعدازظهر چهارشــنبه تا غــروب جمعه بر مبنــاي فناوري 
اطلاعات، تمام كساني كه در اين حوزه مهارت دارند، ايده هاي 
خود را مطرح مي ســازند. از بین اين ايده ها 10 نفر برتري كه 
ايده هاي بهتري مطرح كرده اند انتخاب مي شوند. هر كدام از 
اين افراد مي توانند 80 تا100 ايده را مطرح سازند. هر يك از 
آنها به مدت يك دقیقه خود را معرفي مي كند تا اينكه هر كسی 
كه راي بیشــتري آورد، درنهايت انتخاب مي شود. كساني كه 
انتخاب مي شوند يك تیم و يك شركت ايجاد مي كنند. تا روز 
جمعه اين افراد نتیجه اي از كار خــود را ارائه داده تا هم مورد 
بررســي داوران قرار گیرد و هم اينكه براي سرمايه گذار اين 
نتیجه تعريف شــود كه اگر از آن استقبال شــد، در آن حوزه 

سرمايه گذاري صورت گیرد. 

قابل اجرا تنها در 3 روز
وي درباره ويژگي مثبت اســتارتاپ ها مي گويــد: خوبي كار 

استارتاپ ها در اين اســت كه زمان بر نیستند و طي يك زمان 
3 روزه قابــل اجرا هســتند. از طرف ديگــر ايده هايي كه در 
استارتاپ ها مطرح مي شــوند با بررسي داوران و كارشناسان، 

مطلوب و مناسب هستند. 

انعطاف پذيري اســتارتاپ ها ديگر ويژگي مثبت 
آنهاست

رئیس پارك علمي و فناوري مازنــدران توضیح مي دهد: كار 
عمده اي كه ما در اين رشــته پیش گرفته ايم و تا حدودي با 
كارهاي قبل از خود هم متفاوت اســت، اين اســت كه ما كار 
اســتارتاپ ها را به صنعت طیور در اســتان مازندران با توجه 
به ظرفیت هاي اين اســتان در اين حــوزه وارد و از مجموعه 
ايده هايي اســتفاده كرديم كــه كاملا پخته و مناســب بود. 
معتمدزادگان ادامه مي دهد: از آنجايي كه استارتاپ ها كه در 
يك روز تشكیل مي شــوند، ممكن است دوام نیاورده و پايدار 
نباشند، بنابراين همیشه سعي مي شود در يك فرصت مطلوب 
آنها را كنار هم گذاشت. ما قصد داريم اين كار را انجام دهیم و 
طرح هاي آن را براي سرمايه گذاري در اختیار سرمايه گذاران 

قرار دهیم. 

تكنيك مسيريابي استارتاپ ها
با توجه به تعداد زياد فارغ التحصیلان رشته فني و مهندسي 
و آمار بیكاري آنها در كشــور، اســتارتاپ ها فرصت مناسبي 
در اختیار اين قشــر براي به كارگیري مهارت هاي شــان قرار 
مي دهند تا بتوانند اســتعدادهاي خود را شــكوفا ســازند. 
استارتاپ ها درواقع مســیر و راه و مشكلات و ناهمواري هاي 
آن را مشــخص كرده و تكنیك هاي دســتیابي به مسیر هاي 
راحت را به كارآفرينان و ســرمايه گذاران نشــان مي دهند. 
متاسفانه در اســتارتاپ هاي ايراني مشكل عمده اي كه وجود 
دارد، بحث فرهنگ ســازي بــراي پذيرش اســتارتاپ ها در 
جامعــه و ترويج آن بین گروه هاي فعال اســت. بــا توجه به 
اينكه اين كار كاملا وابســته به تكنولوژي و فناوري اســت و 
در كشور ما در مقايسه با ســاير كشورهاي پیشرفته، امكانات 
تكنولوژي محدود بوده ، به ما امكان اســتفاده بهینه و كامل 
از اســتارتاپ ها را نمي دهــد اما همین شــوق و رغبت براي 
 استارتاپ ها جرقه مناسبي اســت تا به رونق كار و كارآفرينی 

منجر شود.

»كسبوكار«ازفرآیندشروعاستارتاپهاگزارشميدهد

ایده هاي سرمایه گذاري استارتاپ ها

طرح و مد لبــاس مهم تريــن عامل 
جذب مشــتري براي خريد است اما 
اين طراحي بسته به فرهنگ، سلیقه 
و نــوع تفكر مــردم در كشــورهاي 
مختلــف، متفاوت خواهــد بود. جدا 
از عوامــل تاثیرگذار ديگــري چون قیمــت و كیفیت، مد و 
نوع طراحي لباس و پوشــاك گاهي موجب مي شــود برخي 
 فروشندگان بازار فروش بســیار خوبي نسبت به رقیبان خود 

داشته باشند.
 بــراي همیــن بســیاري ســعي مي كننــد بــا درنظــر 
گرفتــن مدهــاي پرطرفــدار و طراحي هايــي كــه 
 درصــد علاقه منــدان بیشــتري دارنــد، ســود بســیاري 

حاصل كنند. 
يكي از برنامه هــاي دولت نیز در رابطه گســترش مد و طرح 
لباس ايراني براي حمايت از تولیدكنندگان پوشاك در داخل 

كشور است.
 از ايــن رو معمــولا در قالــب نمايشــگاه هايي بهترين هاي 
طراحان لباس معرفي مي شــود تا به تدريــج زمینه رونق آن 
فراهم شــود و اين كار به صورت هدفمند و براي به كارگیري 
 انديشــه هاي نــو و خلاقیــت در طراحي هاي لبــاس ادامه 

پیدا كند. 
مدير يك مركز تولیدي پوشــاك در اين باره به »كسب وكار« 
مي گويد: ايجاد خلاقیت و نــوآوري در طراحي لباس و انواع 
پوشاك تنوع كار را بالا برده و همین تنوع به تدريج زمینه ساز 

ايجاد برند و مطرح شدن آن مي شود.
 وي ادامه مي دهد با گذشــت زمان تغییرات فراواني در طرز 
پوشش مردم به وجود مي آيد و بسیاري از مردم ديگر مايل به 

استفاده از مدل هاي قديمي نیستند. 
شــايد آنها تحت تاثیر ســبك هاي پوششــي در خــارج از 
كشــور و ديگر طرح هاي خارجي باشــند امــا در هرصورت 
اگر مدل هاي داخلي توان پیشــروي همگام با ســاير مدل ها 
را داشــته باشــند، ما مي توانیــم در عرصه تولید پوشــاك 
بسیار بهتر از ســاير كشــور ها عمل كنیم. اين تولید كننده 
مي گويد: ظرفیت هاي كشــور در زمینه تولید لباس بالاست 
و از طرفي میــزان مصرف مــردم و خريد آنها بــه اندازه اي 
 اســت كــه بتــوان در صنعــت تولید پوشــاك در كشــور 

سرمايه گذاري كرد. 
وي ادامه مي دهد: مشــتري معمولا يك مدل در ذهن خود 
طراحي مي كند و سپس به دنبال پیدا كردن لباسي مطابق با 
آن است. بعضي مواقع هم با يك جستجوي اينترنتي مد لباس 

خود را به فروشنده سفارش مي دهد.
 البتــه اين امر براي كســاني صــدق مي كند كــه در خريد 
ريسك پذير هســتند اما كساني كه سخت ســلیقه هستند يا 
ضعف مالي به آنها اجازه ريسك كردن نمي دهد، شايد كمتر 
متمايل به خريد اينترنتي باشند. در هرحال مشتريان علاقه 
 دارند لباســي را خريداري كنند كه از نظر طراحي در سطح

 بهتري باشد. 

طراح لباس وجهه اجتماعي مي خواهد
يكی از طراحان لباس هاي زنانه دربــاره میزان درآمدزايي از 
طراحي لباس، مي گويد: میزان درآمد در هر شغل و حرفه اي 
بستگي به میزان به كارگیري پشــتكار و توان و مهارت در آن 
شغل دارد. كســاني كه از مهارت ها و تخصص خود بیشترين 
استفاده را مي كنند، كار بیشــتر و درنتیجه مشتري بیشتري 
پیدا خواهند كرد. وقتي تعداد مشتري زياد شود به تدريج آن 
 فرد صاحب نام شده و در آن شغل جايگاه و يك وجهه اجتماعي 

پیدا مي كند.
 همین امر به مرور زمان بر گســترش دامنه كار او مي افزايد. 
به عنوان نمونه يك خیاطي كه در خانــه كار مي كند، ممكن 
اســت طراح لباس هايــي كه مــي دوزد، خودش باشــد، از 
آنجايي كه دايره كار و مشــتريان وي اندك است، طرح هاي 
وي هم محدود خواهد بــود اما اگر خیاطي خــود را در يك 
كارگاه ادامــه دهد، نیاز بــه طرح هاي بیشــتر و متنوع تري 
 دارد تا آنجــا كه شــايد حتي يك همــكار بــراي طراحي

 استخدام كند. 
وي ادامه مي دهد: متاســفانه در كشــور ما آنطــور كه بايد 
از طراح لبــاس حمايت نمي شــود. گرچه بیشــترين عامل 
تعیین كننــده قیمت نهايي يــك لباس را در كنــار كیفیت 
آن مــد آن لبــاس تعییــن مي كنــد امــا درنهايت ســود 
 اين كار به جیــب تولید كننده يا فروشــنده لبــاس مي رود 

تا طراح آن. 
شــیرين رزاقي، طراح لبــاس مي گويد: در گذشــته به كار 
طراحي لبــاس و مد آن توجهي نمي شــد. اما خوشــبختانه 
در چند ســال اخیــر توجه به ايــن موضوع جدي تر شــده 
اســت به طوري كه در قالب جشــنواره ها و نمايشــگاه هايي 
طراحان لبــاس و همچنین مد و ســبك پوشــاك به مردم 
معرفي مي شــوند. همچنین كارگروهايي نیــز براي حمايت 
از طراحي و مد لباس تشكیل شــده كه اگر همینگونه ادامه 
 پیدا كند، مي توانیم به پیشرفت روزافزون اين حرفه در كشور

 امیدوار باشیم.
 

وظايف طراح مد و لباس
مهم ترين وظايف طراحان مد و لباس به اين شــرح اســت: 
تحلیل و پیش بیني علايق و سلايق آينده مردم در حوزه نوع 
پارچه ها، رنگ ها و اشكال، كشیدن طرح هاي لباس ها، كفش ها 
و... به صورت دســتي يا با كمك نرم افزارهــاي كامپیوتري، 
انتخاب رنگ، پارچه، لوازم تزئیني و ســبك مناسب براي هر 
طرح، تهیه نمونه هــاي اولیه، تخمین هزينه مــواد و تولید، 
يافتن تامین كنندگان مواد اولیه، نظــارت بر تولید طرح ها و 
 ارائه نمونه ها بــه افراد و مراكز مرتبط مانند ســرمايه گذاران

 و تولید كنندگان. 
يك طــراح مــد لبــاس مي توانــد به صــورت مســتقل يا 
در كارگاه هــا و شــركت هاي تولیــدي فعالیــت كنــد 
 كه ايــن البتــه بســتگي به میــزان مهــارت و اســتعداد 
وي دارد. ديد مناسب نســبت به رنگ ها، زمینه ها و اشكال، 

اطلاع از ويژگي هاي مــواد، پارچه ها، چگونگــي كاربرد آنها 
و فراينــد تولید انواع پوشــاك، مهارت هــاي طراحي و فني 
مانند دوخت و برش، مهارت هاي ارتباطي مناســب و توانايي 

بررســي گرايش ها و تمايلات مشــتريان، توانايي اســتفاده 
از برنامه هاي طراحــي كامپیوتري، توانايــي كار تیمي براي 
همكاري با تولید كنندگان، مشــتريان و شــم تجاري به ويژه 

براي طراحاني كه به صورت آزاد و مســتقل كار مي كنند، از 
مهم ترين ويژگي هايي است كه يك طراح ماهر مد لباس بايد 

از آن برخوردار باشد.

»كسبوكار«ازوضعیتصنعتمدولباسگزارشميدهد

از طراحان لباس حمایت نمی شود



6

I N FO@biznews. ir

info@kASBOKARNEWS.irروزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 2753 سه شنبه 12 اردیبهشت ماه1402

کشاورزي

كشــاورزي به  عنــوان قديمي ترين 
فعاليت توليــدي، مهم ترين فعاليت 
اقتصادي همه كشــورهاي جهان از 
ساليان گذشته تاكنون است. امروزه 
نيز بخش كشــاورزي در بســياري از 
كشورهاي در حال توســعه بخش غالب اقتصاد ملي به شمار 
مي رود، به طوري كه رشد و توسعه اقتصادي اين كشورها ارتباط 
بسيار تنگاتنگي با توسعه كلي بخش كشاورزي آنها دارد و به 
عبارتي ديگر توسعه كشاورزي در چارچوب توسعه ملي كشور 
مورد بحث قرار مي گيرد. وزير جهاد كشاورزي نيز در تازه ترين 
جلسه شوراي اقتصادي كشــور به نقش كشاورزي در توسعه 
اقتصادي تاكيد كرده و گزارشي از برنامه اقتصاد مقاومتي بخش 
كشاورزي ارائه داده اســت. برخي از كارشناسان معتقدند كه 
اقتصاد مقاومتي راهكار اصلي خروج از بحران در شرايط ركود 
تورمي اقتصاد داخل و افزايش فشارهاي ناشي از تحريم هاي 
بين المللي است. البته به گفته كارشناسان اقتصادي در حوزه 
كشاورزي، اقتصاد مقاومتي در بخش كشاورزي به معناي تلاش 
براي حداكثر استفاده از امكانات موجود براي توليد محصولات 
استراتژيك و اساســي براي كاهش وابســتگي به كشورهاي 

خارجي است. 
به گفته ســيدراضي نوري، عضو كميســيون كشاورزي آب و 
منابع طبيعي مجلس طرح اقتصاد مقاومتي طرحي بســته و 
درون گرا نيســت بلكه يك اقتصاد پويا و روان است؛ به طوري 
كه مي توان گفت اقتصــاد مقاومتي تنها در گــروي افزايش 
علم، ترويج و توليد اقتصادي اســت و اگر كشاورزي كشوري 
علمي نباشــد اقتصاد مقاومتي در آن محقق نمي شود. وي در 
گفت وگو با »كســب وكار« با بيان اينكه ترويج علم كشاورزي 
تاثير بســزايي در اقتصاد مقاومتي بخش كشــاورزي دارد، بر 
اين مســاله تاكيد دارد كه در ابتداي امر بايد بــه فكر ترويج 
كشاورزي بود چرا كه ترويج موجب افزايش بهره وري و توليد 
اقتصادي مي شود و بدون داشتن توليد اقتصادي و ترويج علم 
 كشــاورزي نمي توان به اقتصاد مقاومتي در بخش كشاورزي 

دست يافت. 
اين نماينــده مجلس معتقد اســت كه اقتصــاد مقاومتي در 
بخش كشــاورزي يعنــي افزايش توليــد و ادامــه مي دهد: 
بنابرايــن از يك ســو بايد در بخــش مصــرف، صرفه جويي 
صــورت گيــرد و اســراف ها كاهش يابــد و از ســوي ديگر 

بايد هر چيزي كــه توليــد را افزايش، ضايعــات را كاهش و 
 هزينــه و قيمــت تمام شــده را پاييــن مــي آورد، مــورد 

توجه قرار گيرد.
 اين نماينده مجلس با بيان اينكــه اقتصاد مقاومتي در بخش 
كشــاورزي امري مهم و قابل توجه اســت، بر اين باور اســت 
كه زماني كه بحــث اقتصاد مقاومتي مي شــود گوياي اوضاع 
تحريم ها و پاسخگو نبودن صادرات و واردات و عدم تناسب با 

نياز كشور است. 
وي معتقد است از آنجا كه كشور ايران در بخش كشاورزي در 
جايگاه خوبي قرار دارد بايد با تقويت اين بخش و اهميت دادن 
به آن موجب تحقق اقتصاد مقاومتي در اين بخش شــد و بايد 
تلاش كنيم كه در بخش كشــاورزي به دنبال اقتصاد ايده آل 
باشيم، وي در ادامه با اشاره به اين موضوع كه با توجه به اينكه 
محور استقلال در اقتصاد كشور در بخش كشاورزي است، تاكيد 
مي كند كه در اول راه بايد با شناسايي محصولات استراتژيك 
و توجه به آنهــا و به كارگيري عزم ملي بــه فكر تحقق اقتصاد 

مقاومتي در كشور بود. 
وي با بيان اينكه در حال حاضر كشاورزي به صنعت وصل شده 
است، مي گويد: از زماني كه وارد مزرعه مي شويم با به كارگيري 
وسايل كشــاورزي مي توانيم موجب ارتقاي كشاورزي شويم 
به همين دليل انتظار مي رود وزارت جهاد كشــاورزي توجه 

بيشتري به امر مكانيزاسيون داشته باشد. 
راضي نوري در ادامه صحبت هاي خود با اشاره به اين موضوع 
كه رونق كشاورزي باعث تحقق اقتصاد چند بعدي و بي نيازي 
به واردات محصولات غذايي خواهد شد، مي گويد: سياست هاي 
كلي اقتصاد مقاومتي مبتني بر چنــد مورد بوده كه محوريت 
آن خروج از اقتصاد تك محصولي اســت. نماينده مردم شوش 
در مجلس شوراي اسلامي معتقد اســت كه مواردي از قبيل 
كشــاورزي، گردشــگري و ماليات مي تواند اقتصاد ايران را از 
تك محصولي بودن خارج كند كه اين موضوع به طور حتم يكي 
از پيش زمينه هاي تحقق اقتصاد مقاومتي به شــمار مي رود. 
عضو كميســيون كشــاورزي با تاكيد بر اين موضوع كه براي 
تامين مايحتاج كشاورزي و تحقق امنيت غذايي بايد وابستگي 
بــه واردات را كاهش دهيم كه اين موضوع مســتلزم حمايت 
از صنعت كشــاورزي بوده و مي توان بــا خودكفايي در بخش 
كشاورزي بسياري از وابستگي ها را كاهش داد، ادامه مي دهد: 
اقتصاد مقاومتي به معني مقابله با شــكنندگي اقتصاد است و 

يكي از موارد مهم كه قابل برنامه ريزي بوده كشاورزي است اما 
متاسفانه برنامه ريزي كشور براساس برنامه هاي توسعه پيش 
نرفته و هنوز فضا براي كار كردن و دستيابي به استقلال كامل 

وجود دارد. 

ايــن نماينده مجلس با تاكيــد بر اين موضوع كــه اصل مهم 
در كشــاورزي به كارگيــري يافته هاي علمي اســت چرا كه 
افزايش توليد و رســيدن به اقتصاد مقاومتــي تنها از طريق 
گسترش علم مهيا مي شود، معتقد است: وزارت جهاد كشاورزي 

بايد از طريق مطبوعات و رســانه هاي ديگــر در زمينه ملي و 
بين المللي به فكر ترويج بخش كشــاورزي باشــد چرا كه اگر 
 كشــاورزي كشــوري علمي نباشــد اقتصاد مقاومتي در آن 

محقق نمي شود. 

خروجازاقتصادتكمحصولي

کشاورزي شاه بيت اقتصاد است

هر كشوری برای داشتن سهمی از بازار 
محصولات كشــاورزی جهــان نياز به 
پيش شرط هايی برای موفقيت دارد. يكی 
از اين پيش شــرط ها تجهيز زمين های 
كشاورزی به سيستم مكانيزاسيون است. 
افزايش سطح زير كشت محصولات كشاورزي، مهم ترين راهكار 
توسعه بخش كشاورزي اســت كه موجب توسعه يافتگي كشور 
مي شــود. از جمله مشكلاتي كه كشــاورزي ما با آن روبه روست، 
سنتي بودن و استفاده اندك از تكنولوژي هاي نوين در اين عرصه 
است. نزديك به نيم قرن از سرآغاز ماشينی شدن كشاورزی ايران 
می گذرد اما همچنان اوضــاع مكانيزاسيون كشاورزی در كشور 
نــابــسـامـان است، هرچند اين مسئله تازه ای نيست. به گفته 
برخي از كارشناسان ميزان تزريق ماشين آلات به بخش كشاورزی 
در سال های اخير نه تنها باعث تحقق برنامه های مكانيزاسيون نشده، 
بلكه جوابگوی ميزان استهلاك ماشين آلات موجود نيز نبوده است. 
در اين بين عدم آموزش مطلوب، نبود آگاهی صحيح و عدم وجود 
انگيزه كافی برای پذيرش مكانيزاسيون با چاشنی ترس از هزينه های 
ناشی از اشتباهات احتمالی، موجب شده تا كشاورز سنتی همچنان 

راه خود را از مسير پيشرفت جامعه كشاورزان صنعتی جدا كند. 

    تحريم؛ عامل عقب ماندگي در مکانيزاسيون
يكي از كارشناسان سازمان نظام مهندسي استان تهران، افزايش توليد 
محصولات كشاورزي، افزايش سطح زير كشت، كاهش هزينه هاي 
توليد و آسان شدن فعاليت كشاورزي را از مهم ترين مزاياي استفاده از 
ماشين آلات در كشاورزي مي داند. مرتضي شجاعي به »كسب وكار« 
مي گويد: در صورت ورود مكانيزاسيون به كشاورزي اولا منابع موجود 
در اين بخش بهره وري بيشــتري پيدا مي كند ثانيا با توسعه مراكز 
متعدد توليد، نگهداري و تعمير ماشين آلات كشاورزي اشتغالزايي و 
كسب درآمد نيز افزايش مي يابد. اين كارشناس حوزه كشاورزي درباره 
وضعيت نابسمان مكانيزاسيون كشاورزي در كشور می گويد: تحريم، 
باعث عقب ماندگی ايران درباره مكانيزاسيون كشاورزی شده است و 
در حال حاضر نيز يك سری ادوات ديجيتالی وارد بازار جهانی شده كه 
ريزش های كمتری دارند اما به دليل تحريم، ايران نمی تواند از اين 
ادوات استفاه كند. وي ديگر مشكلات اين حوزه را وجود قطعات چينی 
در بازار مي داند كه از كيفيت پايينی نيز برخوردار هستند و معتقد است 
كه تحقيقات كارشناسان آب و منابع طبيعی نشان می دهد ضريب 
مكانيزاسيون و سرمايه پشتيبان سرانه در شرايط خوبی قرار ندارد، 

به طوريكه در اين حوزه لبنان نيز نسبت به ايران برتری دارد. 

    رونق اقتصادي
شجاعي با اشاره به اين موضوع كه اكنون 20 درصد جمعيت شاغلان 
كشاورزی، حدود 12 درصد توليد ناخالص داخلی را تامين می كنند، 
ادامه مي دهد: از طرفی ميزان درآمد سرانه فعالان بخش كشاورزی 
حدود 60 درصد ساير بخش هاست؛ مسئله ای كه نشان دهنده ضعف 
اقتصادی، فقر، پايين بودن درآمد سرانه و نبود امكان ايجاد پس انداز 
و در نهايت نبود امكان سرمايه گذاری مطلوب توسط فعالان برای 
مشاركت در توسعه بخش اقتصادی است. اين كارشناس در ادامه با 

بيان اين موضوع كه: متاسفانه بخش كشاورزی ما با پديده اشتغال 
ناقص، بيكاری و مهاجرت شناخته شده، مواجه است، مي گويد: در 
اين بخش، تعداد زيادی از شــاغلين قادر نيستند ساعات اشتغال 
مفيد سالانه خود را حتی به تعداد نصف ساعات معمول كار برسانند. 
اين فعال بخش كشــاورزی معتقد اســت: اگر در كنار توســعه 
مكانيزاسيون و يكپارچه سازی اراضی و توليد رقابتی، به تامين كار 
مفيد و كامل بخش كشاورزی بينديشيم، پتانسيل اشتغال واقعی 
بخش، بسيار كمتر از ميزان اشتغال فعلی است. وی ادامه مي دهد: 
رونق اقتصادی كشاورزی در كنار افزايش توليدات و بهبود بهره وری، 
می تواند موجب توسعه صنايع تبديلی و تكميلی وابسته به كشارزی 

را ايجاد و تا حدودی اشتغال ناقص شاغلان موجود را برطرف كند.

    افزايش صادرات همراه با مکانيزاسيون
به گفته شجاعي مكانيزاسيون كشاورزی، عاملی اساسی و تاثيرگذار 
بر توليد و صادرات محصولات كشاورزی است. اين كارشناس معتقد 
است كه افزايش توليد محصولات كشاورزی در واحد سطح و بهبود 
كيفيت محصولات و جلب اعتماد بازار، فقط در سايه مجهز شدن 
به وسايل و امكانات پيشــرفته و به موازات آن تقويت مديريت ها 
امكان پذير است. وي در ادامه با بيان اين مطلب كه هنوز در جهت 
مكانيزاسيون كشاورزی، اقدامات جدی صورت نگرفته و هنوز شيوه 

كاشت، داشت و برداشت در كشــاورزی به شكل سنتی می باشد، 
تاكيد مي كند كه روش سنتی ضمن كاهش توليد در واحد سطح، 

سبب افزايش قيمت تمام شده محصولات كشاورزی هم مي شود.

    خرد بودن اراضي؛ مانع اصلي
شجاعي مانع اصلی بر سر راه مكانيزاســيون كشاورزی را وسعت 
كوچك زمين های كشاورزی مي داند و ادامه مي دهد: به كارگيری 
شيوه نوين و يا به عبارت بهتر مكانيزاسيون كشاورزی در زمين های 
كوچك امكان پذير نبــوده و اگــر امكاناتی نيز بــرای آن فراهم 
شــود، از نظر اقتصادی مقرون  به  صرفه نخواهد بود، چراكه سبب 

كاهش قيمت تمام شده محصولات كشــاورزی نخواهد گرديد. 
اين كارشــناس در ادامه دليل عدم استقبال كشاورزان از مكانيزه 
كردن زمين هاي خود را اين گونه عنوان مي كند: كشاورزان از نظر 
مالی به شدت زيرفشار هســتند و بازاری برای خريد ماشين آلاتی 
كه بخواهند از كشور وارد كنند وجود ندارد و از همه مهم تر اينكه 
زمين های كشــاورزی ما به صورت خرد هســتند و اســتفاده از 
ماشين آلات مشكلات خود را دارد چراكه برای انجام مكانيزاسيون 
زمين های كشاورزی نياز به زمين های وسيع اســت و از آنجا كه 
 زمين های كشــاورزی ما خرد هستند، مكانيزاســيون برای آنها 

پرهزينه می شود.

»کسبوکار«ازاوضاعنابسامانکشاورزيمدرنگزارشميدهد

مکانيزاسيون؛  رمز موفقيت کشاورزی
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اصناف

ورود بي رويــه ميوه هــاي خارجي، 
بــازار ميوه داخــل را با مشــكلاتي 
كــه  به طــوري  كــرده  مواجــه 
 هم اكنــون با توجــه به توليــد انبوه 
سيب در كشــور، اين محصول روي 
دســت توليدكنندگان ما باقي مانده 

است. 
دروازه هيچ كشوري به اندازه ايران به سوي واردات باز نيست 
و اين درحاليست كه كشاورزان ما محصولات خود را با ريسك 
و سختي فراوان توليد مي كنند اما به راحتي از مرزهاي كشور 

انواع ميوه قاچاق وارد مي شود كه منصفانه نيست. 
به طور مثال عراق نيز با همه مشكلاتي كه دارد، براي واردات 
محصولات كشاورزي همه ضوابط و پروتكل هاي بهداشتي را 

رعايت مي كند. 
رئيس اتحاديه ميوه و تره بار با بيان اينكه اكثر ميوه ها و مركبات 
وارداتي كيفيت خوبي ندارند، به »كسب وكار« گفت:به دليل 
نظارت هاي كم رنگ،امسال براي چند ماه محصولات وارداتي 
بازار را اشــباع كردند و در اين راســتا توليد داخلي در مسير 

عرضه با مشكلات زيادي مواجه شد. 

بازار ميوه و تره بار فصل رونق خوبي را ســپري 
مي كند

حســين مهاجــران، رئيــس اتحاديــه ميــوه و تره بــار، 
بــا اشــاره بــه وضعيــت بــازار ميــوه و تره بــار اظهــار 
كــرد: بــازار ميــوه و تره بــار در شــرايط فعلــي فصــل 
 رونــق خوبــي را ســپري مي كنــد و شــرايط بــا اعمال

بــازار  مختلــف  شــاخه هاي  در  نظارت هــا    
فعاليــت  بــا  ديگــر  ســوي  از  و  اســت   مســاعد 
قيمــت نوســان  متعــدد،  بازرســان  و   ناظــران 
كنتــرل به خوبــي  تره بــار  و  ميــوه  بــازار  در    

 مي شود. 
وي با بيان اينكه واردات بي رويه ميوه و مركبات در گذشته و 
تا حدودي هم در شرايط فعلي بدنه بازار ميوه و تره بار كشور 
را زخمي كرده اســت، گفت: اكثر ميوه هــا و مركباتي كه به 
داخل كشــور وارد مي شــود، كيفيت خوبي ندارد و توليدات 
مشابه اين محصولات در كشــور از وضعيت خوب و مطلوبي 

برخوردار است. 

رئيس اتحاديه ميوه و تره بار در تشريح فضاي ميوه هاي وارداتي 
به كشــور، اضافه كرد: ميوه هايي نظير سيب ســبز فرانسه، 
شبرنگ شيلي و ســاير ميوه ها كه با برند خارجي وارد كشور 
مي شــوند، در مجرايي با نظارت هاي كم رنگ وارد شــده اند؛ 
متاسفانه امسال در يك مقطع زماني خاص در قياس با ساير 
ماه ها بازار را اشباع كردند و در اين راستا توليد داخلي در مسير 

عرضه با مشكلات زيادي مواجه شد. 

فلكه ورود محصولات كشاورزي بسته شود
مهاجران با تاكيد بر اينكه وزارت صنعت، معدن و تجارت بايد 
فلكه ورود محصولات كشاورزي كه نظير آنها در داخل كشور 
 توليد مي شود را ببندد، ابراز كرد: واردات بي رويه محصولات 
در حوزه كشــاورزي كه محصولات مشابه آن در داخل كشور 

توليد مي شود، به ضرر توليدات داخلي است. 
 وي در واكنــش بــه برخــي اخبــار پيرامــون ايــن

 موضوع كــه حجم قابــل توجهي از محصولات كشــاورزي 
خــوراك دام مي شــود، اظهــار كــرد: كشــاورزان و 
افــرادي كــه مي گوينــد محصــولات آنهــا از بيــن رفته 
و خــوراك دام شــده، در برخــي مــوارد بــه كيفيــت 
 نامرغوب توليــدات آنها بــر مي گردد كــه درنهايت خوراك 
دام شده است زيرا بازار متقاضي محصولات باكيفيت و مرغوب 

براي عرضه به مردم است. 
رئيس اتحاديه ميوه و تره بار با بيان اينكه تاكنون قيمت پرتقال 
جنوب كشــور به خوبي شــرايط فعلي در بازار ميوه و تره بار 
نبوده است و توليد كنندگان در اين رابطه كمتر ضرر كرده اند، 
افزود: درمجموع با افزايش توليد محصولات كشــاورزي در 
قياس با سال مشــابه در حد خوب و قابل توجهي بوده است 
و توليدكنندگان و كشاورزان با ضرر و آسيب كمتري مواجه 

شده اند. 

گرايش مردم به ميوه هاي وارداتي
مهاجــران دلايــل گرايش مــردم بــه مصــرف ميوه هاي 
 وارداتــي را برشــمرد و گفــت: خالــص و يكدســت 
در  گرفتــن  قــرار  و  وارداتــي  ميوه هــاي  بــودن 
بســته بندي هاي زيبــا و شــكيل موجــب گرايــش 
 مــردم بــه خريــد ميوه هــاي قاچــاق مي شــود و

 متاسفانه سيب هاي داخلي با سايز و اندازه هاي مختلف و گاها 

حتي وجود سيب هاي نامرغوب و غيرقابل مصرف در يك جعبه 
سيب، بازارپسندي خود را از دست مي دهند چون مردم پول 
زيادي بابت خريد ميوه هزينه مي كنند و انتظار دارند كالاي 

مرغوب به منزل بياورند. 

قسمت عمده قاچاق از گمرك، به صورت غيرقانوني 
انجام مي شود

رئيس اتحاديه ميوه و تره بار همچنين بيان داشت: باوجود زياد 
بودن محصول داخلي و زياد بودن ميوه هايي مانند پرتقال اما 
همچنان اين ميوه، نارنگي و سيب به صورت قاچاق وارد كشور 
 مي شود و مقدارش هم اينقدر زياد اســت كه سرتاسر بازار را 

فرا گرفته است. 
وي تصريــح كرد: ايــن ســهميه هاي اندك مــرزي تبديل 

 بــه كانتينر ميوه  شــده اســت، ســهم پيلــه وري بهانه اي 
شده دردست كساني كه مي خواهند ميوه را به صورت قاچاق 
واردكشــور كنند،  به نظربنده خيال همه را راحت و اين سهم 
 پيله وري را قطع كنند تا ديگر اين بهانه براي سودجويان از بين

 برود.  مهاجران گفت: پرتقال قاچاق 8 هزار توماني و ســيب 
فرانســوي 12 هزار توماني ميوه هاي قاچاقي هســتند كه با 
قيمتي بيشتر از قيمت واقعي به دست مشتري داده مي شوند. 
وي در پاسخ به اينكه چگونه ممكن است چنين محموله هاي 
زيادي از قاچاق به راحتي وارد كشــور شــود؟ گفت: اين را از 
گمرك بپرسيد زيرا قسمت عمده اين قاچاق از گمرك كشور 
اما به صورت غيرقانوني وارد مي شــود.  رئيس اتحاديه ميوه و 
تره بار گفت: بي توجهي در گمرك باعث شده تا ميزان قاچاق 

زياد شود. 

جلوگيري از واردات سيب الزامي است
 وي بــا اظهــار تاســف از اينكــه ميوهــاي وارداتــي
در  همچنــان  واردات،  ممنوعيــت  باوجــود 
مياديــن ميــوه و تره بــار جــولان مي دهنــد، تصريــح 
 كــرد: ايــن امــر درنهايــت منجــر بــه آســيب زدن 
 بــه ميوه هــاي داخلــي خواهــد شــد و بايــد در ايــن 
راستا با اقدامي ســريع جلوي ورود ميوه هاي قاچاق به كشور 
گرفته شود، به خصوص زماني كه توليد داخل نيازمند حمايت 
جدي براي صادرات نيز هست.  وي در پايان خاطرنشان كرد: 
30 سال است ما منتظريم مسئولي دلسوز بر سر كار بيايد تا 
به اين وضعيت قاچاق پايان دهد اما هر كس مي آيد بعد از آن 
شاهد هستيم كه اقدام خاصي در اين رابطه صورت نمي گيرد 

و اين موضوع همچنان باقي مي ماند. 

رئيس اتحاديه ميوه و تره بار در گفتگو با »كسب وكار« مطرح كرد 

 ميوه هاي قاچاق با  بسته بندي هاي شكيل در بازار

سالانه بر تعداد خطوط ويژه دوچرخه 
و البتــه تعــداد دوچرخه هايــي كه 
شــهرداري تهــران براي اســتفاده 
شهروندان تدارك ديده است، افزوده 
مي شود. اما  وقتي پاي مردم و استقبال 
از اين مكمل پاك براي حمل ونقل عمومــي به ميان مي آيد، 
مردم تهــران حاضر به پــارك خودروهاي شــخصي خود در 
پاركينگ خانه ها و استفاده از دوچرخه، مترو و اتوبوس نيستند. 

فرهنگ اســتفاده صحيح از موتورسيكلت بايد 
نهادينه شود

رئيس اتحاديه فروشــندگان دوچرخه و موتورسيكلت تهران 
در گفتگو با »كسب وكار« گفت: اتحاديه آمادگي دارد با كمك 

پليس راهور استفاده صحيح از موتورسيلكت را نهادينه كند. 
محمد خادم منصوري افزود: براي رسيدن به اين مهم ابتدا بايد 
استانداردسازي وسايل نقليه را در دستور كار قرار داد و سپس 
شرايطي فراهم كرد كه با آموزش هاي لازم، نگاه مردم را نسبت 

به موتورسيكلت تغيير داد. 
وي با اعلام اينكه تا به امروز نحوه همكاري اين اتحاديه با نيروي 
انتظامي مقطعي بوده اســت، تصريح كرد: استفاده صحيح از 
وسايل نقليه نياز به فرهنگ سازي و تعامل هرچه بهتر و بيشتر 
نيروي انتظامي با اتحاديه ها و سازمان هاي ذيربط دارد اين در 
حاليست كه برخي از مردم و ســازمان ها، عدم رعايت قوانين 
رانندگي را از چشم اتحاديه مي بينند كه اين موضوع منطقي 

نيست. 
رئيس اتحاديه فروشــندگان دوچرخه و موتورسيكلت تهران، 
تعداد اعضــاي اين اتحاديــه را 1200 عضو اعــلام كرد و در 
تشــريح وضعيت بازار اين صنف، گفت: متاســفانه ۹0 درصد 
دوچرخه هــاي موجود در بازار، توليد كشــور چين اســت و 
توليدات كشورهاي مالزي، تايوان و اندونزي، 10درصد ديگر 

را تشكيل مي دهند. 
منصوري با بيان اينكه واردات محصولات چيني درجه ســه 
توسط تجار به دليل افزايش رقابت بين واحدهاي صنفي است، 
عنوان كرد: با شرايط فعلي اقتصاد و قدرت خريد مردم، واردات 
محصولات درجه 1 و 2 دوچرخه و موتورسيكلت ديگر صرفه 
اقتصادي ندارد و تجار به دنبــال وارد كردن محصولات درجه 

3 هستند. 
وي با ابراز گله از محدود بودن قدرت اجرايي اتحاديه ها، گفت: 
اعتقاد داريم كه در اصلاحيه قانــون نظام صنفي مواردي بايد 
لحاظ شــود كــه اتحاديه هــا را در تصميم گيري هاي صنفي 

مشاركت دهد. 
خادم منصــوري گفت: قوانين مالياتي از ديگر مواردي اســت 
كه نياز به بازنگري دارد؛ چراكه شــرايط بازار آنقدر كشــش 
ندارد كه ماليات ها افزايش يابد. رئيس اتحاديه فروشــندگان 
دوچرخه و موتورسيكلت در پاســخ به اينكه نوع كار اتحاديه 
چه تاثيري بر همدلــي و همزباني ملت با دولــت دارد، اظهار 
داشت: اين اتحاديه حافظ منافع اعضاي خود و دولت است و از 

هر كوششي كه موجبات توسعه و آباداني كشور را فراهم كند، 
دريغ نخواهد كرد. 

افــت ۴۰ درصــدي خريدوفــروش در صنعت 
موتورسيكلت

رئيس اتحاديه فروشندگان موتورسيكلت و دوچرخه همچنين 
در ادامه گفت: بازار موتورسيكلت در 2 سال اخير نسبت به سال 
۹2 با افت مواجه شده و خريدوفروش در اين صنعت حدود ۴0 

درصد كاهش يافته است. 
محمد خادم منصوري اظهار داشت: شــرايط اقتصادي كشور 

بر اين صنعت نيز تاثير گذاشته و هم اكنون اوضاع مساعدي را 
شاهد نيستيم چنانچه عرضه در اين صنعت افزايش يافته اما 
تقاضا در بازار موتورسيكلت با كاهش جدي مواجه شده است. 
وي افزود: اوضاع نابسامان اين صنعت منجر به تعديل نيروي 
انســاني در كارخانه ها و تعطيلي برخي از آنها شــده، در حال 
حاضر ۴0 كارخانه موتورسيكلت در كشور مشغول به فعاليت 
بوده كه متاسفانه فروش مناســبي نداشته و افت چشمگيري 

داشته اند. 
وي تصريح كرد: عرضه زيــاد و كاهش تقاضا، فروشــندگان 
موتورسيكلت را به فروش اقســاطي محصولات مجبور كرده 

تا به بازار اين صنعت جــان تازه اي دهند.  منصــوري با بيان 
اينكه صنعت موتورســازي و دوچرخه نياز به نظارت بيشتر از 
ســوي دولت دارد، تصريح كرد: بايد نظارت دستگاه هاي ناظر 
بر اين صنعت وجود داشته باشــد ضمن اينكه بايد با اتحاديه 
موتورســيكلت مشــورت هاي لازم صورت گرفته و بر واردات 
و توليد اين صنعت نظــارت وتوجه شــود.  وي افزود: در اين 
صنف خدمات دهي بســيار مناســب بوده و به ســهولت در 
دسترس مشتريان قرار مي گيرد و حتي كشورهاي وارد كننده 
محصولات چيني و هنــدي نيز قبــل از واردات محصولات 
دفاتر خدمات پس از فروش را براي ارائه بهتر خدمات ايجاد 

مي كنند.  وي اظهار داشت: وضعيت صنعت موتور سازي بعد 
از رفع تحريم ها در حال شــكوفايي است و شركت هاي ژاپني 
كه قبلا در كشــور موتورهاي خــود را وارد مي كردند، براي 
 مذاكرات جديد وارد عمل شــده و به زودي شروع به فعاليت 
خواهند كرد.  وي خاطرنشــان كرد: با نظارت بيشــتر بر اين 
صنعت و برگزاري جلسات مشترك بين وزارت صنعت، معدن 
وتجارت و انجمــن توليد كنندگان موتورســيكلت، مي توان 
تكنولوژي هــاي روز را در اين صنعت به كار گرفــت البته در 
 اين جريــان ارگان هاي دولتــي و خصوصي نيــز بايد با هم 

همكاري كنند. 

رئيس اتحاديه فروشندگان دوچرخه و موتور سيكلت در گفتگو با »كسب وكار« مطرح كرد 

مذاكره با  شركت هاي مطرح سازنده موتورسيكلت
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روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

در دنياي امروز كه با بمباران شديد اطلاعات روبه رو هستيم، چگونه 
مي توانيم خودمان را با تغييراتي كه به طور پيوسته در حال رخ دادن 
هستند، تطبيق دهيم؟ آيا اين معضل مي تواند روي نحوه كار ما اثر 
منفي بگذارد؟ براي مبارزه با آن و بالا بردن قدرت خلاقيت به اين 8 
فاكتور كليدي توجه كنيد. براي شروع يك ريسك و سرمايه گذاري 
جديد بايد خلاق باشيد، اما اين خلاقيت تنها به راهكار اوليه محدود 
نمي شود، بلكه بايد اين توانايي را داشته باشيد تا با چالش هاي 
روزانه كسب وكار جديد و نوآورانه خود دست و پنجه نرم كنيد. 
سعي كنيد از منابع مختلف براي بالا بردن سطح آگاهي و توانايي 
خود اســتفاده كنيد و به چيزهايي كه در مدرسه و دانشگاه ياد 

گرفتيد، بسنده نكنيد زيرا همه آنها قديمي شده اند. 
پاسخ ها و اســتراتژي هايي كه باعث پيروزي شما در مواجهه با 
مشكلات مي شوند، بايد از قوه خلاقيت تان نشأت بگيرند. در دنياي 
امروز كه با تغييرات پيوسته فرهنگي و فناوري روبه رو هستيم، 
تنها منبع قابل اطمينان و مورد اعتماد توانايي خودتان است كه 
موجب مي شود سريع تر ياد بگيريد و نسبت به رقابتي كه در آن 
شركت داريد، خلاق تر باشد. اما براي رسيدن به اين هدف بايد با 
يك مشكل بزرگ و همه گير روبه رو شويم: حجم عظيم اطلاعات كه 
مي تواند منجر به از بين رفتن خلاقيت شود. اطلاعات خيلي زيادي 
از اينترنت و شبكه هاي اجتماعي گرفته تا مطبوعات و رسانه ها 
به صورت روزانه به سمت ما سرازير مي شوند. به تازگي، كتابي در اين 
ارتباط به چاپ رسيده است. اين كتاب كه توسط »كريس لوئيس« 
نوشته شده »چگونه خلاقيت خود را در ساختار كاري بيش از حد 
متصل احيا كنيم« نام دارد. وي در اين كتاب به اين مساله اشاره 
مي كند كه فشار ناشي از بار اضافي اطلاعات در حال تغيير رفتار 

انسان هاست. تغييراتي كه هميشه هم خوب نيستند. 
به عقيده وي، حجم بيش از حد اطلاعات 

بزرگ ترين منبــع توليد 
كاهش  و  اســترس 

توجه  و  تمركــز 
است  به خلاقيت 

و باعث مي شود 
افراد دائما دچار 
وقفه در كارشان 
شوند و همين 
باعث  موضوع 

تا  مي  شود 

همه چيز از كنترل آنها خارج شــود. او از 8 فاكتور كليدي براي 
احياي خلاقيت نام مي برد و معتقد است كه هر كارآفريني مي تواند 

آنها را درك و تمرين كند: 

  1 - سكوت و آرامش داشته باشيد، خلاقيت به  سكوت و تمركز 
نياز دارد

خيلي مهم است كه بخشي از وقت روزانه خود را به تفكر اختصاص 
دهيد، البته به دور از هرگونه سروصدا. اين كار باعث مي شود تا با دقت 
بيشتري صداها، بوها و تماس ها را حس كنيد. اگر روي چيزهاي زيادي 

تمركز داشته باشيد، هيچ وقت رنگ خلاقيت را نخواهيد ديد. 

  2 - متعهد باشيد، خلاقيت به تمركز و تعهد نياز دارد
به صحبت افراد مهم داخل مجموعه مانند رهبران گروه و مشتريان 
با دقت گوش كنيد. علاوه بر اين براي خودتان وقت بگذاريد و به خود 
ايمان داشته باشيد. قبل از اينكه با چالش هاي كسب وكارتان كه 
به خلاقيت زيادي نياز دارند، روبه رو شــويد، به جنگ ترس ها و 

چالش هاي خود برويد و بر آنها چيره شويد. 

 3 - روياپردازي كنيد، خلاقيت به خيال پردازي و فكر آزاد نياز دارد
تحقيقات متعدد نشان مي دهد كه بين روياپردازي و خلاقيت رابطه 
مستقيم وجود دارد. گفته مي شود كه روياها باعث مدل سازي تفكر 

آزاد و در نتيجه منجر به افزايش خلاقيت مي شوند. 

 4 - آرامش داشته باشيد، خلاقيت به صبر و آرامش نياز دارد و 
به زور حاصل نمي شود 

گاهي اوقات، شخصيت اول تان در برابر شما قرار مي گيرد. شما 
هيچ وقت آمــوزش نمي بينيد كه از صف هاي 
طويل خوش تان بيايــد، اما مي توانيد با 
آرامش ايــن كار را انجام 
دهيد. ايده هاي جديد هم 
طبق جــدول زماني از راه 
نمي رسند. اگر طبق ساعت 
كار مي كنيد خلاقيت راهي 
براي بروز پيــدا نمي كند. 
هرچند وقت يك بار ســعي 
كنيد تا پايين آوردن سرعت را 

تمرين كنيد. 

 5 - خود را رها كنيد، بپذيريد كه نمي توانيد همه كارها را انجام دهيد
هيچ گاه نيازهاي اوليه زندگي را فداي كار نكنيد. حتي زمان كافي 
براي خواب، ورزش و تغذيه مناسب در نظر بگيريد. سعي كنيد زمان 
آزاد براي هنرهاي خلاقانه پيدا كنيد تا بدين ترتيب باعث جهش قوه 
خلاقيت خود شويد. كارهايي مانند رقصيدن، هنرهاي مختلف، 
تفريحات گوناگون يا روابط غيركاري مي تواند كمك زيادي به شما 

كند. اين خلاقيت تازه كشف شده روي كارتان هم اثر مي گذارد. 

  6 - تكرار كنيد، تجربه كردن و تكرار كليدهاي اصلي هستند
مدت هاي زيادي است كه دانشمندان مي دانند بهترين نتايج از 
آزمايش ها و تجربيات كنترل شده حاصل مي شود، يعني اينكه با 
تكرار، تنها يك يا چند فاكتور به طور همزمان تغيير مي كنند، در 
حالي كه بقيه ثابت مي مانند. وقتي حجم اطلاعات بيش از اندازه 
زياد مي شود، ورودي هاي بسيار باعث تلاش هاي مجدد و تصادفي 
مي شود بدون آنكه هيچ خلاقيت يا تحليل خاصي در آنها وجود 

داشته باشد. 

  7 - بازي كنيد، خلاقيت از چيزهايي كه دوست داريد و از آنها 
لذت مي بريد به دست مي آيد

وقتي دائما عجله داريد، نمي توانيد بازي كنيد يا از چيزهاي گوناگون 
لذت ببريد. براي كشف ايده هاي جديد وقت بگذاريد و با افراد خلاق 
درباره چيزهايي كه از آنها لذت مي بريد، بحث ها و مكالمات عميق 
داشته باشــيد. اگر از بعد مالي كسب وكارتان راضي نيستيد، به 
دنبال شريكي باشيد كه در آن بخش خلاق باشد تا شما هم بتوانيد 

در حيطه كاري خودتان خلاق باشيد. 

 8 - آموزش دهيد، انسان ها هنگام آموختن به ديگران چيزهاي 
بيشتري درباره خلاقيت ياد مي گيرند

بهترين مدرسان و معلمان كسب وكار خودشــان هم به اندازه 
دانش آموختگان شان ياد مي گيرند. خلاقيت شما تحت تاثير ايده ها 
و شيوه هاي فرد ديگر قرار مي گيرد و مي توانيد با بهينه سازي، تغيير 
و شخصي سازي به روش هاي مختلف و در نهايت اشتراك گذاري، 
آنها را مال خود كنيد. مهم تر اينكه به خاطر داشته باشيد خلاقيت 
در كسب وكار به تنهايي به دست نمي آيد. رهبري و مديريت مثبت، 
درست بيرون كشيدن بهترين خلاقيت ها از اعضاي گروه است. اين 
كار از طريق مشاركت، صحبت با مشتري، تغييرات هدفمند و توجه 

به تمام نوآوري ها صورت مي گيرد.
www. shabake-mag. com 

8 نكته كليدي براي بالا  بردن قدرت خلاقيت در كسب وكار

طرح يا برنامه بازاريابي 
)Marketing Plan( چيست؟

طرح يا برنامه بازاريابي )Marketing Plan( يك 
برنامه جامع )كمپين( تبليغاتي اســت كه به نحوه 
اجراي اســتراتژي بازاريابي شركت كمك مي كند. 
در يك سازمان يا واحد كسب وكار يا سطح محصول 
)مانند خط توليد محصول(، برنامه بازاريابي به تغيير 
مفهوم يك محصول يا خدمت، شناخت بهتر نيازهاي 
جامعه مشتريان هدف، دستيابي به انتظارات فروش 
شــركت، ســهم بازار و... كمك مي كند. يك طرح 
بازاريابي به دقت عنوان مي كند كه شــركت جهت 
عرضه محصولات و پشتيباني از محصولات قديمي 
چه كارهايي انجام خواهــد داد، اين برنامه به نحوي 
تعيين كننده مســير راه و جزئيات اجرايي بازاريابي 
سازمان اســت. برنامه بازاريابي، زمان بندي فروش 
و فعاليت هاي ترويجي، سياســت قيمت گذاري و 
تلاش هاي مربوط به توزيع كالا )Place( را نشــان 
مي دهد. چگونگــي كنترل فرايندهــا و همچنين 
اندازه گيري نتايج، قسمتي از برنامه است. با برنامه هاي 
بازاريابي به طور محرمانه رفتار مي شود تا هيچ رقيبي 
از جزئيات آنها استفاده نكند. فرم استاندارد يك برنامه 

يا طرح بازاريابي از موارد زير تشكيل مي شود: 
Executive Summary خلاصه اجرايي يا -

- فهرست عناوين
- خلاصه اي از وضعيت معمول شــركت: اين بخش 
شــامل تمام داده هاي مربوطه، متشــكل از تجزيه 
و تحليل نقــاط قوت و ضعف شــركت، فرصت ها و 

تهديدهاست. 
- ارزيابي متمركز بر فرصت هاي بازار 

- اهداف مالي و بازاريابي: معمولا اهداف مالي به عنوان 
اصلاح )يا ارتقاي( درآمدهاي اضافي عنوان مي شوند و 
از آن انتظار مي رود كه در پايان هر دوره برنامه ريزي به 
دريافت سود منجر شوند. از مهم ترين اهداف بازاريابي 
يا Marketing Goals مي توان به عنوان فروش يا 

توسعه سهم بازار )Market Share( ياد كرد. 
- خلاصه اي از استراتژي بازاريابي شركت 

- بودجه بازاريابي ماه به ماه
- پيش  بيني فروش ماه به ماه و درآمدها

- برنامه براي نظارت و ارزيابي پيشرفت برنامه هاي 
عملياتي و پايان دوره برنامه ريزي

www.modir.tv

مفاهيم بازاريابي مهارت هاي مديريتي

علاوه بــر مزايای جانبی حفــظ كارمندان 
)مانند هزينه های بالای جابه جايی و ارزش 
تجربيات و ســرمايه گذاری انجام شــده(، 
هر رابطه طولانی مدتــی وقتی مطلوب تر 
 خواهد شد كه افراد احساس كنند ارزشمند

 هستند.
 اگر كارمندان تان چنين حسی داشته باشند، 
آنگاه تمركز بيشــتری روی كارشان دارند 
 و به مانــدن در محيط كارشــان علاقه مند

 می شــوند. برای اين كار لازم نيست هزينه 
زيادی پرداخــت كنيد، صــرف يك وعده 
صبحانه  يــا ناهــار در محيــط كار يا يك 

رســتوران، در نظر گرفتن يك جايزه، آشــنايی 
مختصر با هــر شــخص، برپايی يك مســابقه 
تفريحی برای ايجاد رقابت دوســتانه در محيط 

كار و برقــراری روابط صميمانــه می تواند 
راه هايی بــرای ايجاد روابط دوســتانه بين 
كارمندان باشد بدون اينكه نيازی به صرف 
بودجه  زيادی داشــته باشــيد. بايد توجه 
داشته باشيد كه شما به عنوان مدير سازمان 
 نقش موثری در ايجاد يك محيط ارتباطی

 باز داريد. 
كاركنان بايد بدانند كــه مي توانند درباره 
اتفاقاتــي كــه در كارشــان رخ مي دهد با 
شــما صحبت كنند و مي خواهند بازخورد 
منصفانه اي از شما دريافت كنند. اين مساله 
قطعا راندمان كاری كارمندان را تحت تاثير 

قرار می دهد.

يك  محيط ارتباطي باز  ايجاد كنيد

حصاربندي منطقه جادويي تنهايي
همه ما از اينكه زمان مان محدود است، گله داريم. كمتر كسي پيدا مي شود 
كه بگويد به اندازه كافي وقت دارد و به همه كارهايش مي رسد، اما كمتر 
افرادي پيدا مي شــوند كــه مهم ترين قاتلان وقــت )اتلاف كنندگان( را 

بشناسند و آنها را مديريت كنند. 
مساله اين است كه همه  ما ۲۴ ساعت وقت داريم. كارآفرينان برتر جهان، 
برندگان جايزه نوبل و ورزشكاران المپيادي هم دقيقا به اندازه ما يعني ۲۴ 
ساعت وقت دارند نه حتي يك ثانيه بيشتر، اما چطور مي شود كه برخي از 

همين زمان بالاترين بهره برداري را مي كنند و برخي نه؟
يكــي از مهم تريــن قاتلان وقت، قطع شــدن كاري اســت كــه داريم 
انجام مي دهيــم. هم تجربه و هم مطالعات نشــان داده اســت كه وقتي 
بــه كاري مي پردازيم ابتدا ذهن ما خيلي متمركز نيســت و ســپس به 
ماكزيمم تمركــز )بالاترين درجــه از تمركز حواس و انــرژي( روي آن 
كار مي رســيم، اما زماني كه به هر دليلي كار متوقف مي شــود و به كار 
ديگري مي پردازيم، حركت و آهنگ آن كار را از دست مي دهيم و مسير 
انجام كار را گــم مي كنيم و وقتي دوبــاره ســراغ آن مي رويم، چاره اي 
نداريم جز اينكه كاري كه قبلا انجام داده ايــم را مرور كنيم و ببينيم كه 
هنگام ترك كار در چه مرحله اي بوده ايم و ســپس دوباره شــروع كنيم. 
 بيشــترين انرژي مان را در رفت و برگشــت بين كارهاي مختلف صرف

 مي كنيم. 
اين رفت و برگشت ها و قطع شدن ها در مقايسه با زماني كه از ابتدا تا انتها 
روي يك كار متمركز هستيم، زمان انجام براي آن كار را تا ۵ برابر بيشتر 
مي كند. به بيان ساده، تك كاري مي تواند زمان لازم را براي انجام كارهاي 
مهم تا ۸۰ درصد كاهش داده و كيفيت كار نهايي را به شدت افزايش دهد. 

 تجويز راهبردي
هر فردي يك زمان بهينه دارد. يعني در آن ساعات بالاترين بهره وري را دارد. آن 
زمان را بايد شناسايي و سپس آن را حصاربندي كنيد. حصاربندي يعني چه؟ 
تمام عوامل ايجادكننده وقفه را شناسايي و آنان را حذف كنيد. معمولا ۵ عامل 
اصلي عبارتند از: تماس تلفني، مراجعه حضوري، پيامك، ايميل ها و نامه ها و 

اين روزها از همه مهم تر: شبكه هاي اجتماعي مانند تلگرام. 
به جاي اينكه به همه ايميل ها و تلفن هاي خود پاسخ دهيد و هر كسي را به 
حضور بپذيريد در آن ساعت كليدي، در اتاق را ببنديد، همه وسايل را خاموش 
كنيد و همه چيز را كنار بگذاريد تا بتوانيد روي وظيفه اي كار كنيد كه در اين 
مرحله، بيشترين اهميت را دارد. وقتي اين كار را به عادت خود تبديل كرديد، 

عملكرد دو يا سه برابر  خواهد شد. 

چه زماني به آن 5 عامل بپردازم؟ 
دو زمان مناسب براي پرداختن به نامه ها، مراجعه حضوري، تلفن ها و پيامك 
وجود دارد. يكي در زماني كه مغز شما نياز به فراغت دارد يا خسته شده است يا 
زمان هاي تلف شده مانند زماني كه در ترافيك هستيد يا منتظر تشكيل جلسه 
هستيد. بدين ترتيب زمان هاي تلف شده خود را نيز تبديل مي كنيد به زمان 
مفيد. اگر از منطقه جادويي تنهايي خود محافظت نكنيم توانايي اداره زندگي 
شخصي مان را نداريم. اين زماني بدتر مي شود كه مديران سازمان و مديران 

ارشد كشور نيز نتوانند زمان و توان خود را مديريت كنند. 
@Dr_Lashkarbolouki

استراتژيست

تبليغات 
خلاق

پرونده هاي نيمه باز  را ببنديد تا  درهاي موفقيت باز شود
پرونده هاي نا تمام )Unfinished Business( نقشــي بسيار مهم در زندگي ما و 
كيفيت آن دارند. پرونده هاي نا تمام در عدم رضايت از خود و تضعيف حرمت نفس ما 
بسيار موثرند و در تصميم گيري هاي ما درباره آينده اثرگذارند و تا روزي كه چه در جهت 
مثبت و نيل به هدف يا در جهت پذيرش شكست، بسته نشوند، اين نقش آفريني را در 
زندگي ما حفظ خواهند كرد. با خودمان عهد مي بنديم كه هفته بعد ساعات بيشتري را 
به خواندن زبان اختصاص بدهيم. هفته بعد، بهانه ديگري به نام  مهمان از راه مي رسد. 
وقتي سه يا چهار جلسه را از دست داديم، به اين نتيجه مي رسيم كه ديگر نمي توانيم با 
كلاس پيش برويم و بهتر است كه اين ترم را ناديده بگيريم و ترم ديگر از نو شروع كنيم. 
ترم بعد، كاملا اتفاقي زمان ثبت نام را از دست مي دهيم و بعد تصميم مي گيريم كه ترم 
بعد، حتما يادمان باشد و ترم بعدتر و اين داستان ادامه مي يابد. بدين ترتيب پرونده اي 
در زندگي ما باز مي شود كه صفحه پاياني ندارد. در اين مقاله تلاش مي كنم به آسيب ها 

و علت به وجود آمدن اين پديده، ريشه ها و نحوه حل و فصل آن نگاهي داشته باشم. 

 چرا پرونده هاي نا تمام آسيب زا هستند؟
ذهن انسان به گونه اي است كه به طور طبيعي تمايل به كامل كردن فرايندهاي 
آغازشده دارد. ما انرژي رواني مشخصي داريم و وجود ابهام و ايهام و ناتمام بودن، 
بخشي از انرژي رواني ما را -چه در سطح آگاه و چه در سطح ناخودآگاه- به خود 
مشغول مي كند؛ به همين دليل، ذهن ما به گونه اي طراحي شده است كه براي 
حفظ انرژي رواني، از ابهام دوري كند. وجود پرونده هاي نا تمام، براي ذهن به معناي 

وجود ابهام، گسست يا نداشتن يكپارچگي است. 

 چرا كارها را نيمه تمام رها مي كنيم؟
چه در مواردي كه پروژه اي را به پايان نمي رسانيم و چه در مواردي مانند اتفاقات و 
فقدان ها، در جواب سوال بالا، در يك جمله مي توان گفت: زيرا در انتخاب اهداف و 

انجام كارها يا جمع بندي نتايج، كمتر به واقعيات توجه مي كنيم.

 پرونده هاي نيمه تمام چه تاثيراتي بر ما مي گذارد؟
تاكيد مي كنم كه در اينجا مقصود از پرونده يا پروژه ، تنها كارهاي اقتصادي، تجاري يا 
تحصيلي نيست. رابطه تيره شده دو دوست يا رابطه ناسالم يك مدير و كارمندش نيز 
مي تواند تبديل به يك پرونده ناتمام شود. اين پرونده ها در طول زمان، تاثيرات عاطفي و 
رواني متعددي بر ما مي گذارند: احساس خشم نسبت به خود و ديگران، احساس نارضايتي 
از خود و ديگران، ايجاد استرس پيدا و پنهان، ايجاد اضطراب و افسردگي، وسواس فكري 

و اشتغال دائم ذهني نسبت به موضوع مي تواند از آثار رواني پرونده هاي نا تمام باشد. 

www. shabakeh-mag. com

راهکار


